gave him a personal.assurance that they would send
~ reinforcements and that he would be fully protected.”

As already stated Shri_Ambalal Nadia had come to meet

Late Ahesan Jafri, Ex-MP at about 1000 hrs and left the Gulberg
Society. at about 1030 hrs and by that time Police Commissioner

had not come over there. Shri Kanubhai Solanki confirmed the
visit of Shri Tandon, Commissioner tn'Gulberg Society, but stated

that he had met and talked to late Ahesan Jafri, Ex-MP, whereas,
Shri M.K. Tandon has stated that he did not meet Late Ahesan
Jafri and has been supported by Shri K.G. Erda in this regard. It is
therefr::ure cnncluswely established that Shri P.C. Pande did not

visit Gulberg Society in the forenoon of 28-02-2002. As regards

the meeting between Late Ahesan Jafri, Ex-MP and Shri M.K.
Tandon, there appears to be some. exaggeration on the part of

Shri Kanubhai Solanki.

Investigation/ Inquiry further revealed that on 28-2-2002 at
about 1220 hrs, a message was received from Pl Meghaninagar
P S. in the Control Room that Gulberg Society .in Meghaninagar

area, which is a Muslim society had been surrnunded by a mob of

10.000, which was pelting stones and also semng fire to shops

nearby and rickshaws. He requested for additional officers, - police

personnel and SRP lmmedlately On receipt of this message three

officers namely Shri G.D. ‘Solanki, Dy. SP, Group-Vil, Shri
Ajitkumar Gupta, Dy. SP, Gruup-xn and ShnAE Qureshi, PIl, CID

Crime were deputed to go to Gulberg Society for the assistance of
Pl Meghaninagar. At about 1345 hrs, one section of CISF was
also sent to Gulberg Society, Meghaninagar. At 1405 hrs, ‘Shri
M.K. Tandon, Jt. CP, Secor-ll sent a message to the Police
Control Room that the people and Late Ahesan Jafri, Ex-MP had
been surrounded-by the mob in Gulberg Society and extra force
and PIl, Sardarnagar be sent there to shift fhem. At 1414 hrs,

another message ~was received from Senior Pl Erda,

Meghaninagar P.S. in the Police Control Room that a mob of
about 10,000 persons had. . gathered at Gulberg
Societwl{alapi‘nagar_ and were about to set fire to the entire society
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and as such ACP, DCP along with additional force be sent

immediately. At 1445 hrs, Shri KG Erda, Sr.Pl Meghamnagar
sent a message to the Control Room that in the Gulberg Society in

Meghamnagar area, the Muslims had been surrounded by a mob
of 10, 000 persons from 3gll the sides and even the police force had

alsc: been surrounded and that the mob was about to set fire. He
requested for additional SRP and police force to be sent as the

situation was critical. Since, two Dy.SsP, One P] and one section
of CISF had already been sent to Gulberg Society, no additional
force could be sent as nothing was available as reserves. At about

1545 hrs, Shri. M.K. Tandon sent a message to Ahmedabad City

- Police Control Room asking as to whether there was any incident
relating to loss of life at Gulberg Society at Meghaninagar and a
detailed report thereof be sent to him. No other information was
available with the Control Room at that time. It would not be out of
place to mention here that Shh’ K. Chakravarthi had also informed
Shri Pande that a mob had surrounded the'GuIbErg Society and
that reinforcement shuulﬁ be sent there, to which Shri Pande had
informed him that extra force and officers had already been sent to
Gulberg Society in Meghaninagar P.S. area. However, Shri Pande
was not aware, as to when did the pc:licie force actually reach the

| Gulberg -Society, because there was no feedback from Shri Erda.

Shri M.K.. Tandon ‘has stated that he reached Gulberg

Society a.t 1600 hrs. On reaching there, he found that many
houses had been set ablaze and many men, women and children
wefe torched. HE; found fhat the mob had broken open the rear
compound wall of the sc:-c'iety at several places. Even the mob was
still present on the scene of occurrence, pelting stones, throwing
acid bulbs and throwing burning rags to prevent the police from
rescuing the inmates of the society. Shri Tandun tmmedlately

ordered for flrtng by CISF parsonnel to disperse the mob which
resulted in causalities and asked the Control Room to send fire
tenders, ambulances, hearse van and police buses so that the
- of the Gulberg Society could be shifted safely. The

.w about 150 men, women and children were

o A Tl
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safely shifted to Shahibaug 'F'._S._ Shri Tandon also instructed Shri

K.G. | ‘
- Erda to complete the inquest promptly and send the dead
odies to hospital for post mortem examination. Meanwhile, he

. w w 3 * . "
asﬂ llnfc:r.med that .a similar. incident had taken place at Naroda
Patia also and as such he proceeded to Naroda Patia

When he reached Naroda Patia, he found bodies burning in
a .heap about half a kilumetre_insida’ near Hussain ni c?-ualli
adjacent to ST. workshop. Considering the seriousness of the
situation he_dgcided to shift the survivors to a safer place and

contacted one Shri Badaruddin Sheikh, Chairman, Standing
Committee, Ahmedabad Municipal Corporation to organize the
same. Shri Sheikh responded very well and accordingly Shri
Tandon arranged for the shifting of about 3000 Muslims to relief
camp. This ﬂperatinn cantinued till about 0430 hrs on 1-3-2002
under his supervision, DCP, Zone-lV, ACP, ‘G’ division and PI,

Naroda were instructed tb complete the legal formalities of getting
mortem conducted and also to arrange for handling over the

post
dead bodies of the victims to their relations.

shri Pande has further stated that he hdad come to know

apout the in_c:idsht at Gulberg Society sometime in the evening and

h he made a personal visit to the society between 1900 hrs

as suc
d that the houses had been

" to 1930 hrs. “Shri pPande foun
" ransacked and belongings set on fire

articles/furniture etc. were
most of the inmates _
structions 1o the Sr.

and some wooden

still smouldering. Since, Shri Tandon

of the society in vans to
Pl and other

d the dead

had already shifted
S, Shri pPande gave'in

safer place
go ahead with

sent there to
mortem exa_minatinn.

e has categd orically st

the inquést and sen
Shri pPande returned to office

ated that neither Lateé
rom Gulberg Society
obile phone on 28-

staff pre
bodies for post-mo!
thereafter. Shri Pand
Ex-MP, nor anybbdy else f
& landline phone or m

| details of Govt mobile phone no.

Ahesan Jafri,
contacted him either on hi

:2-2002, sge[(_ing help. The cal
9825048303 for 27/28-2-2002 allotted to Shri P.C. Pande have

been examined, but the same does not contain any call from Late
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Ahesan Jafri. Ex-MP from his landline no. 079-2125166. Enquiries
further revealed that Late Ahesan Jafri, Ex-MP did not have any
mobile phone and there was no other landline or mobile phone In

the Gulberg Society (except the landline at late Ahesan Jafri's
house). Further, the call details of Shri P.C. Pande show that 302
incoming/outgoing calls had been received/ made to/from his
mobile phone on 28-02-2002, between 0035 hrs to 2400 hrs. A

close scrutiny of the call details show that Shri Pande had
received/made calls to/from his mobile phone almost every minute
or every two minutes and the phone was never switched off.
However no calls had been received either from Late Ahesan

Jafri. Ex-MP or any other resident of the Gulberg Society.

Shri P.C. Pande has denied that over two dozens survivors
of Naroda Patiya had made over hundred distress calls 1o him and

has stated that the allegation was false and baseless and that he
had responded promptly to the hundreds of distress calls received

on his landline/mobile phone from all over the city. Similarly, the
call details of Govt. mobile phone no. 9825048316 allotted to Shri

M.K  Tandon for 28-02-2002 show that 156 calls were
received/made from the said mobile phone. The calls were being
received at regular intervals on the said mobile phone on 28-02-
2002, and it can not be said that the mobile phone was switched

off by Shri Tandon. Hﬂw&ver. Shri Tandon had received two calls
At 1458 hrs & 1904 hrs oh 01-03-2002, and one call at 1854 hrs on
02-03-2002, from accused Dr. Mayaben Kodnani and two calls

from at 1137 hrs and 1256 hrs on 01-03-2002, from accused
Jaydeep Patel. The call details of Gowt. mobile phone no.
9825048308 allotted to Shri Shivanand Jha, Addl. CP, Sector-I
have also been examined and the same show that 155 calls had
been received/made from the said mobile phone on 28-02-2002.
The frequency of the calls would shows that the calls were being

made/received regularly on the said phone and the allegation that

the same was switched off during the day appears to be incorrect.
chri P R Gondia had been allotted Govt. mobile phone no.
" The call details of this mobile phone have also been
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examined. On 28-02-2002, 180 calls had been received/made
from.the said mobile phone almost at regular intervals and

therefore, it can nat be .inferred that this mobile phone was
switched off during the day. However, Shri P.B. Gondia had

received four calls from.accused Dr. Mayaben Kodanani at 1039
hrs on 28-02-2002, 1329 hrs and 1524 on 01-03-2002 and 2049
hrs on 02-03-2002, and from accused Jaydeep Patel at 1140 hrs,

1142 hrs & 1220 hrs on 28-02-2002 and 1004 hrs & 1135 hrs on

- 01-03-2002 and 1126 hrs, 1721 hrs & 1848 hrs on 02-03-2002. In
view of these aforesaid facts, the allegation that over two dozens
survivors of Naroda Patiya massacre case made over a hundred

distress calls to Shri P.C. Pande, but his mobile phone as well as
that of his Addl. CsP and DCsP were permanently switched off is

not established.

| Shri M.T. Rana has stated that he reached Naroda Patiya at
about 1030 ‘hrs on 28-02-2002, from Tambu Chawky, Dariyapur

P.S. under the instructions of Shri P.B. Gondia and on reaching

there, found a mob of 5000-6000 Hindus on one side and a few

ds Muslims on the other side. He also found that a shop

thousan
n set ablaze. He

belonging to Muslim near Noorani Masjid had bee
has further stated that thé Hindu mob was pelting stones on
were throwing tube lights and bulbs
o Shri Rana, the mob swelled with

had to resort to lathi-charge.

Muslims, whereas the Muslims
on the Hindu mob. According t

the passage of time and the police
He has further stated that one Muslim driver _tried to run away with

his tempu and in the process crushed one person and injured two.
Shri K.K. Mysorwala, Sr. Pl, Naroda P.S. ran after the driver and

arrested him. All the three persons injured in the incident were
shifted to the hospital, where one person died and two were
treated for their injuriés. As per Shri Rana, a rumour was spread
that the tempo . driver had killed three persons by rash and
negligent driving. Shri Rana has further stated that the tempers of

the _Hirjx;:ius became very high, and they indulged in violence and
set fire to the shops and motor vehicles on the road belonging to
both the communities. Shri Rana has confirmed the arrival of Shri

205



M.K. Tandon, at Naroda Patiya and also the imposition of curfew
at 1230 hrs, when the size of mob went up to 15-20 thousand. Shri
Rana has also stated that around 1300 hrs information was

receiyedpthat a mob had assembled. in Naroda Gam and had

~_-attacked the police party and as such Shri V.S. Gohil, Second PI,
Naroda Gam was' instructed by DCP, _Zane-lv to go to the spot
and control the situation. Shri M.T. Rana has admitted that he did

not visit Gulberg Society even thmlgh' he had received a Control
Room messaQe at 1238 hrs that a mob of 4-5 thousand had
surrounded the Gulberg Society as the situation at Naroda Patiya
was serious. According to Shri Rana, he did receive a message

from Control Room. at 1405 hrs that some of the articles lying

inside a house in 't.he Gulberg Society had been set on fire, but he
could not proceed to Gulberg Society, as he was the only senior

officer left at Naroda F'atiy?a, where the situation was comparatively
' more serious, as DCP, Zone-1V had already left for Dariyapur. Shri

Rana has alsc narrated another -incident about a mob of 2000
pefsun's that had assembled near Naroda P.S. at about 1510 hrs
on 28-02-2002, when he along with Shri K.K. Mysorwala, Sr. PI,
Naroda P.S. rushed to Naroda P.S. and dispersed the Hindu mob
nutéide the police st’atinrj and gave protection to Muslims. Shri

M.T. ‘Rana has stated to have reached Gulberg Society at 1800

hrs on 28-02-2002. and assisted the Jt.CP and DCP, Zone-IV In

shifting the 150 survivors of Gulberg Society incident to a safer
place. He has further stated to have accompanied the survivors of
the Gulberg Society to Shahibaug P.S. and thereafter, returned to

Meghaninagar P.S. and ordered for the registration of case in
respect of Gulberg Society incident. He has also stated that he

returned to Naroda Patiya around midnight and learnt that some of
the Muslims were still hiding at Hussainnagar due to the fear of
Hindus, took them into confidence and shifted them to Shah-Alam

roza in Kagdapith area, which was subsequently converted into a

riot relief camp.

Shri K.K. Mysorwala, Sr. PI, Naroda P.S. has corroborated
the statement of Shri M.T. Rana, the then ACP, ‘G’ division about
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the Naroda Patiya incident as well as Naroda Gam incident. As
regards the registration of CR No. 193/02 against accused
Jaydeep Patel, a VHP activist on 17-03-2002, Shri Mysorewala
has explained that on 2 -02-2002, Jaydeep Patel was not seen in

the mob and that nob dy had named him or filed complaint
against him. According to Shri Mysorewala, it was only on 17-03-

2002, that a written complaint had been received from Babubhai

Pirubhai Sheikh of Naroda Patiya at a relief camp and a case was
registered on the same day. Further, regarding the registration of
case no. 197/02 against Dr. Mayaben Kodnani, MLA on 18-03-

2002, Shri Mysorewala has stated that she was not seen in the
mob and had not been named by any of the eyewitnesses and as

such no case was registered against her. He has further stated
that on 18-03-2002, one Shri Ayubkhan Meerkhan Pathan of
Naroda Gam had lodged a complaint against her from a relief
camp and as such a case was registered on the same day. Shri
Mysorewala could not give any satisfactory explanation, about the
calls received/made by him from his mobile phone 9825190775
from accused Kirpal Singh Chabra (Mob.no. 9825047044), an

associate of Dr. Mayaben Kodnani, accused Bipin Panchal
(Mob.no. 9824085556), accused Ashok G. Patel (Mob.no.
0825018625), accused Jaydeep Patel (Mob.no. 9825023887) and
accused Dr. Mayaben Kodnani (Mdbnu. 9825006729). As regards
the accusations made I::'.r? Babu Bajrangi in his extra judicial
confession made before Tehelka reporter, Shri K.K. Mysorwala,
Sr. Pl Naroda P.S. has stated that accused Babu Bajrangi wanted

to become a hero amongst the Hindus and had made several

statements in this regard. As regards the Babu Bajrangli’s

allegation about the inaction on the part of police made before

Tehelka reporter, Shri Mysurewa!ﬁ had explained that the same

t and that Babu Bajrangi made such statement to

was incorrec |
he was with the police and also a hero

show that how influential
amongst the Hindus. Shri Mysorewala has outrightly denied the

allegation that he had refused to give protection to the Muslims

and had stated that he had persnna"y shifted 27 Muslims with
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burn injuries - ta hospital, protected 600 Muslims in the police

station premises, when a Hindu mob of more than 2000 persons
were about to attack them, shifted 2855 Muslims to relief camps

-between-_28-02-2002 and 04-03-2002 in addition to 450 Muslims,
wha had taken shelter in SRP Group-ll premises. In view of the

aforesaid position, the allegation that the police was aiding the
mobs wh.o were attacking the Muslims and that the police acted as

mute spectators to the unlawful acts etc. is not substantiated.

Shri D.D. Tute;a the then Commissioner of Police, Baroda

Clty has stated that a message regarding the Godhra incident was
received in Control Room, Baroda City from Stdte Control Room,

Gandhmagar at about 1020 hrs and they were advised to take

care of any reaction to the same at Baroda City. On receipt of the
- said message stand-to was ordered with immediate effect at about
. 1222 hrs and instructions given to all Pls to start patrolling and

send the mobile patrols for patrolling, checking and bandobast in
communally sehsitivé pat:kets. Further, extra vehicles were
requisitioned for patrolling purposes and preventive actions taken
against anti-social elements. Four peace meetings were arranged
in communally sensitive. areas with Hindus and Muslims leaders

and one such meetlng was presnded by Shri TutEJa All the officers

on leave were recalled. Instructions were also issued to all the
petrol and kerosene dEE;'IIEFS not to sell the petroleum products in
loose condition. In view of these efforts no loss of life or damage to
Iprc:perty was reported on 27-02-2002. On 28-02-2002, all the
police officers were dlrected to make preventwe arrests and by
that time 100 persons had already been detained u/s 151 Cr.PC.

Further. the various areas of sensitive police stations were put

under curfew at. 0800 hrs on 28-02-2002, which was strictly
Tuteja has further stated that on 28-

enforced by the police. Shri
a was attacked,

2002, an Islamic Centre.in a curfew bound are
d all the 102 children residing there,

fer place. According to Shri
s the areas of the

02-
but the police intervened an

were shifted by the police to a sa

ing to the afc-resald development

Tute)a, looKi ght under curfew at

u
rermaining six police stations were also bro
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1730 hrs on 28-02-2002. However, three persons Killed on 28-02-
2002, were Muslims. Shri Tuteja has further stated that on 01-03-
2002, 35 Muslim families were trapped in Avdhutnagar, where Pl

Makarpura and ACP, A division tried to control the situation, but
the ACP’'s mobile was attacked by the violent mob. Shri Tuteja

along with Smt. Geetha Johri, Addl. CP (Law & Order) and DCP
reached the spot and firing was resorted too. On 01-03-2002, four

deaths took place, which included 3 Muslims and 1 Hindu.

However, on 01-03-2002 night, Best Bakery located in
Hanuman Tekary area was attacked by the mob with stones and
was also set on fire. On 02-03-2002, on receipt of message a fire

tender and ambulance were rushed to the spot and 9 persons
were immediately rushed to the hospital out of which 6 could be

saved'and 3 died during treatment. From the same building, 7
charred bodies of children and women were taken out of the
Euilding Emd.thus eleven persons could be saved. It may be
mentioned here that in all there were 25 persons in the bakery out

of which 9 had hid themselves in the room on the first floor and
remaining 16 had climbed on the terrace of the second floor. This
incident ﬁvhich took plac:[e in the night went unreported and the
persons, Who had gathered in the morning of 02-03-2002 made a
second attempt on the persons, who had climbed on the second

floor terrace and were Seer alive. In this case (Best Bakery), FIR
was registered in ihé Panigate P.S. and 21 accused persons were
'arrest'eld éniﬂ éhargé sheeted on 24-06-2002, which was first tried
| i::ly‘ the Félst Track Court of Baroda and all the four charge-sheeted
the Hon'ble Supreme

accused persons acquitted. Subsequently,
Bombay and 10

Court of India had ordered a re-trial in this case in

persons arrested earlier were convicted on the basis of the same

inva’stigatinn despite' the fact that the complainant and several

important witnesses turned hostile. On 02-03—2002, one Muslim
was killed in police -ﬁriﬁg. Shri Tuteja has also stated on 03-03-

2002, some quahtity of dynamite was found planted in a huge

Masjid Musafirkhana in Koyli village under Javaharnagar P.S.,
which was immediately got defused through the Bomb Disposal
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Squad and thus a major incident could be averted. No death took
place on 03-03-2002. As per Shri Tuteja, the curfew was relaxed
between 04-03-2002 to 3.1—05—2002. However, during this period
scattered in.cic:llents were reported from different police stations.

Shri Tuteja has also stated that during the period 28-02-2002 to
31-05-2002. 47 persons including 34 Muslims and 13 Hindus died

during the riots. The ,above death included 4 Hindus and 7

Muslims, who were Killed in Police firing. He has denied the
allegation that the Baroda City police did not respond to the

complaints/calls

Enquiries further revealed that a total number of 182 persons

were Killed on 28-02-2002, which comprised 31 Hindus and 151
Muslims at Ahmedabad. Further, 17 persons were killed due to
police firing on 28-02-2002, out of which 11 were Hindus and 6
Muslims. In view of this the allegation made by Smt. Jakia Nasim
that on 28-02-2002, 40 persons were shot dead by the pdlice in

Ahmedabad City and/or that out of which 36 were Muslims does

not appear to be correct.

> ALLEGATION NO. XXVI:

No minutes of the meetings held by CM and senior
'burea'ucrénts were maintained and instructions were mostly
conveyed through phone which served the twin objective of
(i) field officers carrying out the conspiracy of program
against the _min;:mritjes and (2) avoidance of the subsequent

monitoring of actions by jurisdictional officers.

During enquiries, Govt. of Gujarat has given in writing that it
is a geﬁeral 'préctice that -when the law & order position is not
normal, review meetings are held by the Chief Minister/Ministers or
the higher officers without any written agenda. It has further been

intimated that, in these |meetings, situation of Law & Order is
reviewed, necessa}'y instructions are passed and actions taken as

per the need. Tine Govt.|has also informed that no minutes are

- =11ch review meetings. In view of the position intimated
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by the Govt. of Gujarat, the first part of the ‘allegation on not
drawing any minute though established yet does not make out any

'_mffen'sé. However, the later part of the allegation that this practice

served twin objective is though a matter of inference and
interpretation yet it is far fetched and therefore, can not be

commented upon.

> ALLEGATION NO. XXVII:

No action was taken against. officers like K.
Chakravarthi, then DGP, P.C. Pande, then Commissioner of

Police, Ahmedabad City,- Ashok Narayan, then Additional
Chief Secretary and a large number of senior functionaries in
Government who filed: incomplete, inaccurate, vague and
~inadequate affidavits to the Nanavati Commission, as
narrated in Paras 54, 55, 56 of the complaint dated 03.06.2006.

In respect of this allegation, it may be mentioned that

affidavits were filed by, Shri K. Chakravarthi, the then DGP, Shri
P.C. Pande, the then CP, Ahmedabad City, Shri Ashok Narayan,
the then ACS _(Héme) and other senior officers in the Govt. before
the Nanava’ti~$hah Commission of Inquiry and their conduct is
being looked into by the said Commission. The Commission is yet

to submit its report and in case the affidavits filed by these senior
functionaries are found to be incomplete, inaccurate, vague and

inadequate, it is for the Commission to take appropriate action as

per law.

> ALLEGATION NO. XXVIII:

Slack review of post riot cases as ordered by the

Hon'ble Supreme Court in 2004. This was achieved Dby
entrusting this work to those senior officers who are willing to

act according to political interests of BJP and CM, as narrated

in Para 84 of the complaint dated 08.06.2006.

During enquiries, Shri P.C. Pande, formerly DGP, Gujarat
_ted that the Hon'ble Supreme Court of India in Crl.

% L
= | 1'I

MP No. 3740/2004 in Writ Petition (Crl.) No. 109/2003 filed by
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I‘ﬂatrcnal_Human Rights Commission Vs. State of Gujarat & Ors
vide order dated 17-08-2D004 made the following observations:

T we made it clear to all parties a '

| : | ppearin

nglugd;?ng the state of Gujarat) that in tﬁis magﬁ:?f\ﬁ;eal::

investigat?nnm prﬁ_ceed. on the basis that the entire
machinery in the state has fail'ed; that there

should be further/more . extensive and in depth

iInvestigation into cases nu in

| . mbering 2000 in i “A"
summary reports have been filed resulting in ;Tgrsir:-e ﬁf
cases at the threshold and that the State should consider

further/extended investigations through its own high-
ranking officers to which none of the concerned parties

(including state of Gujarat) had any objection....."

The Hon'ble Supreme Court of India has also directed the Govt. of
Gujarat to set up a Cell, which-would consist of the following:

(i) S_even Range Inspector Generals who are at present
supervising . the 30 .Districts in which the communal riots

have admittedly taken place;

(i) The Range Inspector Generals shall look into the FIRs, the
existing materials in support of those FIRs, any other

material found or brought to their notice and then decides in

connection with .ea;h-uf the 2000 cases-whether further

investigation is necessary. In the event of their coming to the

conclusion that f

reasons fdr:their conclusion shall
the purposes of informing anyone who may be
ention of the Court.

urther investigations is not required, the
be racorded and put on the

- Internet for
interested in bringing the matter to the att

s will report to two Additional

d by the State Government
k of the Range

(iii) The Range Inspector General
Director Generals o be nominate
for the purpnses' of overlooking the wor

Inspector Generals. |
ensure the

Generals will

(iv) The Additional Direc:tnrt e mitted to them oy 108
f the reports 1O

cc:r_rectnass o ‘als and submit. the same to the

d will report

Inspector Gene

-gtatus ©

ge an
f the matters
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C ' |
?ns.'dered by the Cell operating his supervision. The
Director General should give such status report to this Court

quarterly (every three months). The first of such report shall

‘be submitted within 90 days. In this report, the Director
General will give the status report of cases in which the Cell
Is of the opinion that furthen’extended investigation is
warranted. In other words, a fresh. Innk must be given by an

iIndependent officer.

(v)In cases where further' rnvestigatlnn Is found necessary, the
same shall be’ carried out by the Officer to be nominated by

the Cell. However, in this connection it is clarified that the

Cell should not nominate Officer for such investigation who

haé-_in the past submitted a Summary Report. In other words,
a fresh look must be given by an independent officer.

Shri Pande has further stated that pursuant to the directives

of the Hon'ble Supreme| Court of India a High Level Committee

(Riot Cell Cc:mmitteé) comprising the DGP, two AddIl. DGs, seven
Range heads and one lady officer -of the rank of Dy.SP was

constituted at the State level to review the 2017 riot related cases
in which ‘A’ final summary was filed. Shri Pande inas further stated
. that even before the directions given by the Hon'ble Supreme

_Court of India, the then DGP, Gujarat State had on 07-12-2003,

directed all Commissioners of Police, in charge of the Cities and

SsP in charge of the Districts to scrutinise ‘A’ final murder case u/s

by  senior officers of the respective

302 IPC
earlier

Commissionerate/Districts -and wherever |apses In
investigation were found to reopen and reinvestigate such cases

by an officer not below the rank of Dy.SP under their direct
supervision and monitoring. As per Shri Pande, the Riot Cell
Committee under the DG an'dl IG of police had issued directions to
all the committee' members to earmark three competent police
officers of which one should preferablly be a Muslim to help them
'impiement the directions of the Supreme Court. Extensive publicity
was givén through Press Notes as well as through public address
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system whenever the, Committee Members visited the site of
offences about the exercise being unde'rtaken as per the directives
of the Hon’ble Supreme ‘Court and beople were advised to come
forward to register offence and/or to give evidence in relation to
riot related cases without any fear or pressure. A website

(www.riotcell2002.qujarat.gov.in) was created as per the directives
of the Apex Court. This site was being updatéd on a regular basis.

According lo Shri Pande, the following steps were also

taken:

(i) The Committee Members were . also directed to prepare

maps of places of offence and to record statements of
people residing in the vicinity of the places of offence so as

to facilitate detection.

(ii)FreqLient rﬁéetings of the Riot. Cell Committee were
convened and the Members were asked to submit regular

monthly reports about the action taken by them.

(iii) In order to maintain continuity, transparancy and effective
supervision, special care was taken to ensure that the

c:ﬂmpositi}on of the CQmmlttee remained name specific even

though some of them_Were promoted and/or transferred.

issued that 'ofﬁcer's of the rank of IGP

(iv) Directions were also
ants / victims / withnesses

would visit and interrogate complaln
murder, attempt to murder dacolty with

and crimes under the Explosives Act;

of Dy.IG of Police would undartake
n to cases of dacoity, robbery,

in cases relating to
murder, kidnappin

officers of the ran

similar action: in relatio
ous riots and: pullce firing and officers of

te such actions in relation to

sraperty through areen

grievous hu_lrt, seri
the rank of sp/DCP would initia

the cases of riots hurts damages to

and-.logting as well as other c:ases

(v)It was also emphasised In respect of cases, where offences

ed u/s, 153-A, 295-A & 505 IPC and in which

were register
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prosecution wnufd'rexjuire Gowt, sanction, the same should

invariably be mvestrgated by officers nut below the rank of
Polrce lnspectar '

Shri- P. .C. 'F’ande has also stated that quarterly progress
reports were submitted to the Hon'ble Supreme Court of India
starting from November, 2004 and till his tenure, 11 such reports

_- had been submitted. According to Shri Pande, 108 applications
(24 in 2004, 25 in 2005, 46 in 2006 & 12 in 2007 upto 11-04-2007)

had been received. by the DG requesting for reopening of the
cases which were sent to the concerned committee members for

necessary action and proper reply to the applicants.

~Shri Pande has further stated that as a test case, 59 cases,
where fool proof investigations had been carried out earlier, which

according to the Committee were not worth reopening, were
floated on the websites with reasons thereof. However, no NGO or
any individual .had  ever approached any of the. committee
members or DGP against such a decision. Shri Pande has also
stated that as a c'c:nﬁdhenc'e 'building measure, a conscious
decision was taken to reopen the remaining 1958 cases, which
included certain caseé, where flawressli'nyestigatinn were carried
out at the relevant time. Of the 1958 cases, only 53 cases were

converted into chargesheet, which came to only 2.6%of the total

number r.:af reopened cases. According to Shri Pande, as a result of

in depth review and scrutmy the Committee could register 15

ng to murder out of whlch only 10 cases were

fresh offences relati
that in all 63 cases had

charge sheeted. Shri Pande has stated
rge sheets. Shri Pande has also stated

been converted into cha
that Shri M.L. Mehta, Addl District & Sessions Judge, New Delhi,

who had been appointed by the Hon'ble Supreme Court of India to
gritically analyse the transfer petition and submit a brief for
facilitating a decision by the Apex Court, had in his report hailed
the ' efforts made by the State of Gujarat. Shri ‘Mehta had
categorically opined in his report that no objection had been filed
Lty against its prpgress reports. of the State as well.

4
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R I:}Ghrr Pandel hgs also stated_ that the Committee headed b
l-=’ was reconstituted as and when the need arose due to th;

reshuffling in the police de_partmén‘t and that.the Committee had

submitted quarterly reports to the Supreme Court periodically and
that the Supreme Court had never adversely commented upon
same. He has also stated that as on 31-03-2010, out of these ‘A

summary cases, 117 cases had been charge sheeted and 1276
persons arrested. He has also stated that departmental actions

have been initiated against 149 IOs and Supervisory officers, while
actaons are contemplated against 40 [Os and supervisory officers.

During -enquiry. Shri A.K. Bhargava formerly DGP, Gujarat

has stated that, he was directly responsible to the Supreme Court

regarding the review of 2000 odd riot cases and had submitted

quarterly progress reports to the Supreme Court which were duly

accepted and never adversely commented upon.

aforesaid position, since the periodical
to the Hon'ble Supreme
adversely commented

State of Gujarat the
cases as ordered by

not establlshed.

“In- view of the

orogress reports are being submitted

Court of India and the same had n:::t been

n, as also the efforts made by the
rewew of post riots

rt of India.in 2004, is

upo
allegation relating to slack

the Hon'ble Supreme Cou

> ALLEGATION NO. XXIX:
' promotinns

in postings; transfers,
f the com plaint for facilitating the

subversion of the criminal justme system.

in nature and NO

general
Moreover, the

is vague and

This allegatlon
in the complaint.

specnﬂc instance has been cited |

n does not show any criminality.

allegatio

s of riots and police firin
m community, will establish that

the Musll
ohorts of the ruling party (BJP)

predumlnantly of
-inters, the admlnlstratlon c
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were moving in collaboration for achieving the satanic
crbjectivés of CM. Statistics in this regard are given in the
second Affidavit 'dated 06.10.2004 (Para 3 / Appendix V) of

Sreekumar to the Nanavati Commission.

During enquiries, Shri P.C. Pande, formerly CP, Ahmedabad
City has stated that during the riots, it is difficult for the police to

identify as to whether any individual belongs to a particular
community. He has further stated that on 28-02-2002, 17 persons
were killed in pullce fmng in Ahmedabad City, which included 11
‘Hindus and 6 Mushrns which would g::- to show that there was no
* discrimination on the part of police. He has also stated that in the
- succeeding days, 'the retaliation started from the Muslim side also
and therefore, wheravar force was used by the police casualties
resulted on both the sides. Accnrdmg to Shri Pande, it is incorrect

to say that the administration and police were moving in

collaboration with the rioters and were targettng the persons from
the minority cnmmumty Wlth an intention to achieve the alleged
objective of CM. In view of the afnresald position, the allegation is

not established.

- ALLEGATIGN NO. XXXI:

et meetmg was held late in the evening of 27-

That a secr
trict and that

02-2002 in Lunawada village of gabarkantha Dis
a telephone call was ‘made between 3 pm & 6 pm from the
' gesh Ramanlal Pandya from Godhra to Dr.

of Gujarat Doctor’s Cell of BJP)
another call was

house of one Dr. YO

Anil Patel (a member
m about the meeting. Further,

also made to Dr. Chandrakant Pandya (from Kalol),

Chairman, Police Housing Carpnratmn Shri Ashnk Bhatt,
who was then sitting in tha Godhra

intimated abnut the meeting. Shri
the then Transport Minster, who halls
ed to attend and

intimating hi

State Health Mmmtir.
Collectorate was alau
Prabhatsinh Chauhan,

fror Panchmahal was reportedly also call
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one Shri - was al:
ri A.P. Pandya wasla.lso present in the meeting. It Is

furth '
er alleged that the phone calls were made to invite 50 top

eo pl

: ple of BJP/RSS/BD/VHP and the plan was to assemble at

omeone’ i ad: barkan

sl S dhouse in Lunawada (Sabarkantha District). It is
eged that 50 top people_' met at this undisclosed

d . - . _ . ! ' |
.kestmatron and detailed plans were made on the use of
e
rosene, patrol for arson and other methods of k||||ng but

' the Stat
e IB did not or could not track such meeting and
-
preparations for the gruesome violence that was to follow

During enquiries, Shri Yogesh R. Pandya has stated that he

was a practicing Homeopathlc Doctor at Kalol since 1983 and was

present Member of Doctor’ S

stated tc have rece
1000 hrs .or 1030 hrs, which initially said

N kllled but casualties could be much more.
drakant Pandya an Ayurvedic Doctor at

phone. He has further stated that Dr.
he said incident and thereafter,

that two persons had
He has stated tO

bee
have contacted Dr Cha

Kalol over |atter’'s mell

Chandrakant Pandya CO firmed t

he left for Godhra at about 1200 hrs by his own car a
s At Godhra, he has stated tO have

there in Or about 45 mlnute

seen big crowd near CNII HDSpltal Godhra ard stopped there.

' being a social worker, he tried tO
er of

According to Shri Y.R
f the mcrdent al

ascertam the detarls O
t took place in the mcrdent but

get t
t about 1730 hrs He

Kalol by h|s own car a
General Practitioner

on 27- 02-2002 He has denred KNo
n 27- 02-2002 He ha
then Healt

ither Known Shri Ashok Bhatt, the |
phone. - According to him,

m: over - P
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Prabhatsinh Chauhan, the then Minister was not known to him
personally at that point of time. He has admitted to have known Dr.
A.P. Pandya, a private Surgeon of Godhra, but did not speak to

him over phone or met him at Godhra. He dld not have any mobile
phene at that t:me and hIS Iand Ilne number was 0?676-2351 T .

Shri Qhandrakant R. _Pahdya, a BJP ac:tlwst from Kalol, who
was Vice-Chairman of Police Housing Corporation during 1999 to
2002 has stated that on 27-02-2002, he was doing Maha Rudra-

‘Y’agru ul Gehlapuri 5|tuateri at a distance of 15 kms. rom Kalol
when he received an mformanon about the Godhra carnage on his

mobile phone at about 0930 hrs and immediately left for Godhra

by his Maruti car. He has stated that he reached Godhra at about
1000/1030 hrs and stopped at Civil Hospital, Godhra as there was
a big crowd. He has further stated that from the doctors he came

to know that a rallway coach had been burnt and the injured were
admitted to the hospital for treatment. He parked his car in Civil
-Hospital and went to Godhra Rallway Staticm in an ambulanee At
- Railway Statlon he saw people pelting stones and being a social
worker, requested them to stop. He has further stated that the train

burnt coaches were detached and parked in the railway yard and

so. He has further stated that he returned to civil hospital i

same ‘ambulance by about 1330 hrs or SO and bemg a social
he helped the doctors and looked after the victims.

According to -Shri Chandrakant Pandya, CM visited the hospital
along with Shri Ashok Bhatt the then Health Minister and at that

tlme he was sitting 1IN thie office of Resident Medical Officer. He
ated that he stayed ‘n the hospital till about 1900 hrs on
and then Went to his mother's house in Godhra and

stayed there, @S there was curfew '~ Godhra town. On 27- 02-
d-to have received a call on hls mobile phone

Pandya from Kalol and that the latter had
hra to which he replied

WO rker,

h'ae also st
27-02- 2002

2002, he has admltte

from Dr. Yogesh S

acked him about the train carnage at God

that he was at Civil hospital,



hospital‘in case he wished to come. Accordmg to Dr. C.R. Pandya,

Dr. Yogesh Pandya did come to civil hospital, Godhra but did not

meet him. He has stated that Dr. Yogesh Pandya did not ask him
to attend any mae‘ting_at. Lunawada and has danied to have
attended any such meeting. He had a prepaid mobile phone
connection, but does not recollect his'number He knows Dr. A.P.

Pandya, a private Surgeon of Godhra but did not meet hlm on 27-
- 02- 2002 at Godhra.

- Dr. Anil M. Patel, a General Physician from Ahmedabad and
a Member as well as President of BJP Doctor’s Cell for the last 14-
15 years has stated that Dr. Yogesh Pandya and Dr. Chandrakant
Pandya of Kalol, and Dr. A.P. Pandya Surgeon of Godhra are the

members of BJP Doctor’ S Ccll and thcrcforc known to hlm He has
further stated to have known Shri Ashok Bhatt, formerly Health

Minister. He has further stated that he knew Shri Prabhatsinh
Chauhan earlier Minister and now. MP, but the latter did not know

him. He runs a private clinic from 1000 hrs to 1330 hrs and 1830

hrs to 1930 hrs from Monday to Saturday and Sunday is a closed

day. Shri Anil Patel has stated that on 27-02-2002, he attended his

t 1000 hrs and after sometime when he switched on his TV,
ident. As

clinic a
there was a news flash about the Godhra train burning inci

per his recollection, he has stated that he contacted Dr. Yogesh

Pandya, the then President of ‘Godhra BJP Doctor's Cell over

telephone at Kalol and asked h|m to extand some medlcal help to

ible, to which the latter agreed. He has further

the victims, if poss
ity or

lstated, that as and when, aither there was a natural calam
I epidemic/accident, the members of the Doctor’'s Cell always came -

forward for help. He has also stated that keeping in view the fact
~ s at Godhra might be limited. he made this

that the medical facilitie
who never reverted to him on this

request to Dr. Yogesh Pandya

issue. According to Dr Patel
e of Dr Yogesh Pan

it is mcorrect to say that a call was

made from the hous

be held at Lunawala village of Go

ossible to travel to Lunawada which is

that it was humanly imp
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more than 150 kms. from Ahmedabad on 27-02-2002 itself. He
has out rightly denied about his participaﬁcﬁ in the alleged
meeting at Lunawada where the so-called detailed plans were
made on the use of kerdsene, petrol for arson and other methods

of killing. He has further stated that during the said period he used

mobile phone no. 9825047978. His mobile phone call details for

27-02-2002 have been checked and the same show his location at
Ahmedabad and no call had been made/ received to/from Godhra.

Dr. .Amrlultla_l P. Pandya, a Surgeon by profession and
running 'Di\;ya' surgicél 'hc':uspital at Godhra and an active member
‘of BJP since 1984, a Treasurer of District BJP Panchmahal during
' 2002 and at present President of Godhra Nagar BJP, has stated

"that Dr. Chandrakant Pandya, an Ayurvedic doctor and Dr.
Yogesh Pandya, a Homeopethic doctor from Kalol are known to
him being the members of BJP. He has further stated that Dr. Anil

Patel, a Ceneral Practiticnér of Ahmedabad City is also known to
him, being the President of Dﬂ.ctnr‘s Cell,, Gujarat State since
1999. According to. Dr..A,P. Pandya on 27-02-_2002 the news
about the Godhra carnagé was received by him over telephone
from someone amund 0800 hrs and thereafter, some social

workers of Godhra had l;equested'him to come to civil hospital and

render some medical assistance to burnt patients admitted there.
He has further stated that he had rushed to the civil hospital within

ur and gave emergency medical aid to burn patients in

ward till about 1000 hrs. Thereafter, he went to
n car to see that the unattended

!'1aI1-c an ho

the surgicﬁal
Godhra Railway Statiori

oatients could be shifted t
t bogie was S

in his ow .
o the civil hospital in his car. However, till
till attached 1o the train and the

Pandya, he returned to the civil
s with the burn injuries.
s, he went to the

llector, Godhra

that time, the burn
coach was doused. As per Dr. A.P.
hospital and attended to the indoor patient
that around 1600 hr

smt. Jayanti Ravi, the then Co

- medical service required fro
DOr. A.P. Pandya waited there till
his residence at 1930

He has also stated
Collectorate and met

and asked her any othe

the Collector was Very busy,
about 1700 hrs or SO and then returned to

m his side. As
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hrs or 2000 hrs. He has denied to have.received any call from Dr.
Chandrakant Pandya, Dr. Yogesh Pandya or Dr. Anil Patel asking
him to attend any meeting in Lunawada between 3 pm to 6 pm. He
did not have any mobile phone at that time. He has further denied
to have met Shri Ashok Bhatt, the then Health Minister. However,

"he has admitted to- have met Shri Bhupendrasinh Solanki, the then
MP from Panchmahal at Collectorate only and requested him to
get the culprits responsible for the said ghastly incident

apprehended and punished. He has also stated that it is incorrect
and absurd to say that he attended a meeting at undisclosed

destination in Lunawada where the detailed plans were made
about the use of kerosene, petrol for arson and other methods of

killing.” According to Dr. A.P. Pandya, Lunawada is not a village,
but a Taluka headquarters and its situated in Panchmahals District
and not in Sabarkantha District as ‘alleged. He has denied the

allegation to be false, baseless and maliciously made to exploit

and defame all of them.

Shrl Ashok Bhatt, the then Health Minister and later Speaker

of Gujarat Assembly, who had been elected as MLA seven times
n BJP ticket sim:e 1975 has stated that an

to Gujarat Assembly ©
mfnrmatlnn relating to the Godhra carnage was received by him on

27- 02*2002 at about 0900 hrs from the officials of the Health
nt, who had also informed him that the services of some

" of the doctors were required at Godhra. Aecording to Shri Ashok

Bhatt, he immediately spoke to Civil Surgeon, Godhra and
Cwll Hospital, Ahmedabad a Burn Expert. As per

shri Bhatt, Civil surgeon, - Godhra requested him 10 come fto
Godhra as his presence was very much required there. Shri Bhatt

urther stated that he left for Godhra by car at about 0930 hrs
00 to 1230 hrs. shri Bhatt has

dhra he met Smt. Jayanti Ravi, the then
|

| or at Collectorate (because both
o have visited the

Departmer

Supermtendent

has f
and reached Godhra behueen 12

further stated that at Go
ivil hospita

Shri Bhatt has stated t
ivil hospital for treatmeiit.

Collector either at C

are nearby). Théreaﬂer
il Surgeon and

injured admitted to the Cl
shri Bhatt spoke to District Health Officer and Civi

At oivil hospital.
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asked them to :_':aH' all tha_dqcturs from Godhra District. Shri Bhatt
also ordered the burn experts to be called from SSG hospital,
Baroda. Shri Bhatt has further stated to have accompanied Smt.
Ja?anti Ravi, the then Collector to Godhra Railway Station at
about 1500 hrs and by tlhat time the two burnt bogies had been

detached and parked in the railway yard and the train already left

for Ahmedabad and the pn!icemeh and doctors were busy with the

post-mortem of the dead bodies. According to Shri Bhatt, Chief
Minister arrived between 1630 to 1700 hrs and met him at Godhra
Railway Station. Thereafter, Shri Bhatt proceeded to the civil
hospital. He has further stated to have met Shri Gordhan Zadafia,

the then MoS (Home), but did not meet Shri Prabhatsinh
Chauhan. Shri Bhatt does not have the knnwledge, whether Shri
Prabhatsinh Chauhan had come to Godhra or not. Shri Bhatt has

also stated that he remained at Civil hospital till late in the night
and then left for Gandhinagar past midnight around 0230 hrs by
‘car and reached Ahmedabad around 0500 hrs on 28-02-2002. He
has admitted to have known Dr. Anil Patel a little bit as a Member
of Ahmedabad Medical Association and a Member of BJP Doctor’s
Cell. However, he has denied to have known Dr. Yogesh R.
Pandya and Dr. Chandrakant Pandya of Kalol and Dr. A.P.
Pandya of Gﬁdhra. t_:;r any of them contacting him over phone on
27-02-2002 at Godhra. He has also denied to have received any

intimation about. any meeting or attended any meeting at
Lunawada on 27-02-2002. The call details of Govt. mobile phone
no. 9825039877 allotted to Shri Ashok Bhatt, which is still in

operation have been scritinised. The location of the said phone

was. at Ahmedabad on 2(-02-2002 at 1014 hrs and thereafter, at
7-02-2002. Regular calls were received

on this mobile phone from 1149 hrs on 27-02-2002 to 0108 hrs on
28-02-2002. Thereaft_er, the location of this mobile phone was at
Ahmedabad at 0506 hrs on 28-02-2002. The location of the said
mobile phone corroborates the version of Shri Ashok Bhatt about

his mqvement.frnmﬂhmedabad to Godhra and back and also that
he did nnt go to Lunawada at any time on 27-02-2002.

Godhra at -‘I 149 hrs on
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Shri Prabhatsinh.Chauhan at present Member of Parliament,

Panchmahals cc}nst'itueﬁcy has stated that he was appointed as
Minister of State for Cow Breeding & Shrine Development by Shri
Narendra Meodi in October, 2001. He has further stated that he

came to know about the Godhra carnagé incident around 1100 am

and being a - MLA & Minister from Kalol constituency, he left for
Godhra by road h*r'n'rnEu::liatEan'_i,ar at about 1100 hrs on 27-02-2002 and

stayed at Sevaliya on the way to wait for Shri Bhupendrasinh
Selanki, whe was to accompany him to Godhra. Both of them
reached Godhra in the afternoon and went to Godhra Railway
Station. He happened to be at Godhra Railway Station, when
Chief Minister Shri Narendra Modi arrived there. He has further

stated that he did not visit either Collectorate or Hospital, as he

was not well and went to his native place at Mehlol, where he took
some lemon juice and rested for a while and then came back to
Gandhinagar. He. has also stated that while coming to

Gandhinagar from Godhra, he switched off his mobile phone. He
has denied to have known Dr. Chandrakant Pandya, Dr. Yogesh
Pandya of Kalol, Dr. 'A.P. Pandya of Godhra and Dr. Anil Patel of
Ahmedabad. He has further stated that none of them had called
him on 27-02-2002. He has denied to have organised or taking
part in :an;éF meeting with any leaders of VHP, RSS, BD or BJP at

Lunawada. He has also stated that on 28-02-2002, he again came
he-help of the police went to Vadodara
details of Govt.

Frabhﬁtsinh

back to his village and with t
to drop his daughter at her in-laws place. The call
mobile phone no. 9825037438 allctt?d to St:u*i o
Chauhan have: been obtained and analysed, which showe

obile phone at Godhra on 27-02-2002 at 1256

location of said m _ | . ;
hrs till 2031 hrs. It appears that thereafter, the said mobile phon
location of the said mobile phone,

r starts at Godhra on 58-02-2002 at.1152 hrs and ends

2008 hrs on 28-02-2002. However, the call details do
he Dr. Yogesh Pandya of Kalol and Dr.

was switched off. The
thereafte
at Codhra at

not show any call from t
Anil Patel of Ahmedabad.
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This allegation revolves around the fact that phone calls
were made by Dr. Yogesh R. Pandya to Dr. Chandrakant Pandya,

Dr. Anil T. Patal and Dr. A.P. Pandya Further, telephone calls
were aisq made to Shri Ashok Bhatt, the then Health Minister and
Shri Prabhatsinh Chauhan, the then Transport Minister at Godhra

Collactorate. There are certain factual inaccuracies inasmuch as

a village, but a Taluka headquarters and is

Lunawada is not
_Distrir:t.

situated in Panchmahals District and not in Sabarkantha
Moreover, Shri Prabhatsinh Chauhan had never been a Transport

Minister in Gujarat. It may be added here that Lunawada Is

situated at a distance of about 43 kms. northward from Godhra

e opposite direction at a distance of

about 31 kms. Southward from Godhra. The distance between

Ahmedébad and Gﬂldhra' ig around 125 kms. Enquires established
that both, Shri Ashok Bhatt, the then Health Minister and Shri
ved at Godhra on 27-02-2002 afternoon.
f his mobile phone and call
n 1149 hrs on 27-02-
this period he

and Kalol Is situated in tf'n

Prabhatsinh Chauhan arri
shri Ashok Bhatt as per the location ©
s remained at Godhra betwee

details record
2002 and that during

2002 and 0108 hrs on 28-02

larly received calls. Further,
0506 hrs. He had not received any

Anil T. Patel
\way Station

regu
Ahmedabad on 28-02-2:002 at
s from either Dr. Yogesh R. pPandya of Kalol or Dr.
e was seen at Godhra Ral

ivil hospital, Godhra throughout the day by Smt. Jayanti Ravi,
i Raju Bhargava, the then SP, Godhra.
he could not have
.02-2002.

call
of Ahrnedabad. Moreover, h

o to show that
e in the night of 27
han, the call details

odhra

t Lunawada lat

Shri prabhatsinh Chau
location was at G

attended the meeting 2
s regards,

bile phone Show that his

1o56 hrs to 2031 hrs and it appears that,
ed off at 2031 hrs. The

as alleged. A

records of his mo

on 27-02-2002 from
thereafter, the mobile phone was switch

mobile phone appears to have been switched on 28-02-2002 at
; ; 52 hrs with location at Godhra. He was also seen at Godhra by
SP, Godhra. lis call ¢ '

letails i~ cords do not show any call from Dr

L T
L) Jh‘* - .-\_

; Dr. Anil T. Patel. In view of these



e Ev:dence to

circumstances; he could not have participated in the meeting at
Lunawada Coming to the version of Dr. Chandrakant Pandya, Dr.
Yt}gesh R. Pandya and Dr. A.P. Pandya, all three of them did
come to Civil Hospital, Godhra. However, Dr. Chandrakant Pandya

did not meet Dr. Yngesh R. Pandya, as there was a huge crowd in
Civil Hospital, Godhra. Further, Dr. A.P. Pandya being a resident

of Godhra treated the burn patients at Civil Hospital, Godhra,
visited Godhra Railway [Station and met Smt. Jayanti Ravi, the

then Collector. None of these three doctors met each other on 27-
02-2002. Dr. A.P. Pandya went back to his residence at about
1930 or 2000 hrs, while Dr. Chandrakant Pandya stayed at his

mother's house in Godhra, as there was curfew in the town. Dr.
Yogesh Pandya went back to Kalol at about 1730 hrs. There is no
connect them with each other on 27-02-2002 and also
o prove that they had gone to Lunawada and attended a late night
| meeting as alleged. Regarding Dr. Anil T. Patel of Ahmedabad, he
was located at a distance of about 168 kms from Lunawada and

even if it is presumed for the time being that he did receive a call
between 3 pm to 6 pm to attend the alleged meetlng it was almost

impossible 1o reach Lunawada from Ahmedabad attend the
d then return to Ahmedabad in the

meeting late in the mght an
the call

night itself. It would be worth while to mention here that

details of mﬂbile'phmna of Dr. Anil Patel showed its location at

-2002, at Ahmedabad In view of these facts, by
| Patal could not have attended

n the night of 27-02-2002.
t of imagination of some
and is therefore, not

2148 hrs on 27-02-

any stretch of imagination Dr. Ani

alleged meeting at Lunawada late i
be a figmen

the
This allegation appears Lo

rested elements based on the rumours

inte
established.

> ALLEGATION NO. XXXII:
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darwada on 28.02-2002. This

the house of oneé Shri
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Balivadev Mandir. It is alleged that around 5000-6000 activists
of Bajrang Dal including Shri Kalubhai Maliwad, Somabhai

Rumalbhai of Kaliakuvawala, Jignesh Pandya, Prakashbhai of
- Borwai village, Amrutbhai Manilal Panchal, Anil Meodi,

Sarpanch, Sanjay Ishwarbhai Panchal, Vijay Damor, Khema
Kalu and Damor Somabhai besides others were present in the
meeting held to plan the attacks on the minorities in the
surrounding areas. Smt. Teesta Setalvad has stated that this

_infnrmatiun was given to her by her sources namely Shri
Mehboob Rasul Chauhan of Lunawada and Shri Nasirbhai

Kalubhai Sheikh of Pandarwada.

During enquiries, | Smt. Teesta Setalvad, Human Right

Activist & Secretary, Citizens for Justice & Peace produced Shri

Mehboob Rasul Chauhan of Lunawada as a source of her
information. Shri Mehbcjmb has stated that he is a painter Dy
profession and had stayed in Pandarwada village during 1990-
2002. He had come to know about the Godhra carnage incident on

27-02-2002, from his village men. He has further stated that on
28.02-2002 around 1330 hrs, he had gone to village Borwali,
situated at .a distance of about -5 kms. from Pandarwada to
' ';::c:rnplete the painting job in the house of a Brahmin. This job was

started by him about five days ago. He has later given the name of

the caid Brahmin as Shri Rameshbhai Upadhyay. At that time, he
did not have any co-worker with him. He has further stated that

after completing the job around 1700 hrs on 28.02.2002, while he

was returning to Pandarwada, he saw a group of 200-250 persons
near the house of Shri Shankar Master. Subsequently, he found

that around 4000-5000 pérsuns had assembled near Baliyadev
Temple in village Borwai and were being addressed by Shri

Kalubhai Maliwad. At th:.at'tima Shri Kalubhai Maliwad was heard

boob that many Hindus had been killed in

saying by Shri Meh
uses

Godhra train and that they should strike back by burning ho
s. According to Shri

and shops of Muslims in the surrounding area
a resident of

Mehboob, one IShri Amrutbhai Manilal Panchal,

Pand~rvada had seenhim there and had asked him to go away.
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Shri Mehboob has named around 36 persons of different villages
which include the eleven persons named by Smt. Teesta Setaluad'
Shri Mehboob has further stated that he changed his plan and dic;
not go to Pandarwada and instead went to Lunawada to his
father's house by truck, where his family had come to celebrate
Eid. He has further stated that he did not inform anyone and not

even his family about the aforesaid meeting attended by a few

thousands persons at Baliyadev Temple, Borwai. As per Shri
Mehboob, his friend Jabbirbhai Kharadi called him from

pPandarwada at about 2200 hrs on 28-02-2002 and informed about
the eruption of riots at Pandarwada and also that his kiosk had
been set on fire. Shri Jabbirbhai requested Shri Mehboob to send

ce force to Pandarwada. Shri Mehboob has further stated that
s had also broken out iIn

e to go out. He has also

poli
he did not inform anyone as the riot

Lunawada and as auch he was unabl
d that around 2315 hrs, he contacted his friend at

' pandarwada over telephone and came 1o know that a Hindu mob
had burnt Mosque and shops in Pandarwada. shri Mehboob has
further stated that a Harijan of pPandarwada had told one Shri

Gulambhai Ganibhai Kharadi that the dead bodies of some of the

Muslims of Pandarwada were thrown in a pit near Panam river, at
he reported the matter to

According to [Shri Mehboob,
d, who had been working with

state

Lunawada.

one Shﬁ'Raeeskhan of Ahmedaba
GO. Accordingly, some skeletons were

gmt. Teesta Setalvad's
t High

dug out and Smt. Teesta

Court for CBl investigation

to have filed an affidavit in the
ot mention about . the meeting held. a
-.DE-_.’F_"DD.’Z. The Circle inspector had
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ainst him. shri Mehboob has also
f Citizens

out the

Setalvad made a request to Gujara
in the matter. shri Mehboob has stated

High Court in this regard, put did
t Borwai by 4000-5000

filed a complaint

. persons on 28
ada village

in the matter of exhuming of th
e was registered ag

that he had informed S
peace for the first tim
aforesaid meeting held by 4000-5000

.y Temple, Borwai wherein it wa

and a cas
mt. Teesta getalvad O

mentioned

for Justice & e in the year 2009 ab

persons on 28-02-2002, at
s decided to set fire to the
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shops and houses of Muslims of Pandarwada. On being

questioned, Shri Mehboob stated that he did not inform about the
said meeting held on 28-02-2002 at Borwai to anyone or even his

family members.

Shri Nasirbhai Kalubhai Sheikh of Pandarwada has stated
that on 27-02-2002. Shri ‘Mehboob Painter had attended a
marriage of his brother Salim at Pandarwada and had gone to
Dungarpur (Rajasthan) alf.:ang with the marriage party and returned
to Pandarwada on the same day. He has further stated that he
came to know ébuut the. Godhra episode through TV news on 27-

02-2002, on return from Dungarpur. According to Shri Nasirbhali,
on 28-02-2002, it was Gujarat Bandh and as such the guests, who

had come to attem:! the marriage, could not go back and he
himself remained at home. He has also stated that Shri Mehboob
paint'er came to his home in the evening and told him that there
was a meeting at Borwai village, but did not disclose the venue
and the purpose of this meeting énd also about the participants of
the said meeting and that this fact had not been disclosed by him

to anyone till date.

Shri Kalubhai Maliwad, formely MLA, from Lunawada
constituency has out rightly denied to ‘have attended any such
g on 28-02-2002, at Baliyadev Temple at village Borwai,

where plans were made about the attack on Muslims. He has

denied to have Kknown Shri Shankar Master, but admitted
acquaintance with other persons named by Shri Mehboob Rasul,
who had allegedly attended the said meeting at village Borwai.
Shri Kalubhal Maliwad has stated that his village Rehman was
situated at a distance of 19-20 kms. from village Borwai and that

he remained at hms village on 28-02- 2002 and did not move out.

@ Shankar Master has admitted

knowledge about the incident relating to Godhra train carnage on
e has also admitted to have known

|ater elected as MLA from his
shri Anil Modi, sarpanch of

Shri sShankarbhai V. Joshi

28-02-2002, from newspaper. H

Shri Kalubhai Maliwad, who was

area, Shri Somabhai Damar,
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Pandarwada and Shri Vijay Damor, who was his student. He has
denied to have known others named by Shri Mehboob, who had

allegedly attended the aforesaid meeting at village Borwai. He has

further stated that he was present in his primary school in Borwai
village on 28-02-2002 from 1100 hrs to 1700 hrs. He has further
stated that thereafter, he attended a social function at the house of
one of hils relations namely Shri Someshwar Pandya at village

Bhadrod. situated at a distance of 10 kms. from Borwai and

retuned to his place at about 2300 hrs. only on 28.02.2002. He
‘“has also stated that since he was not at home, no such meeting
could have taken place at his residence. According to Shri

Shankar Master, no such persons as named by Shri Mehboob had

assembled at his place.

Shri Rameshbhai Ulpadhya% whose house was alleged
being painted by Shri Mehboob Painter ‘in the |ast week of
February, 2002 and concluded on 28-02-2002, has stated that he

wvas a matriculate and had been running a grocery shop and doing
farming at village Borwai. He has further- stated that he had
constructed a small house in his farm and got it painted about two

months before the Godhra carnage i.e. sometime in December,
2001 from Shri Mehboob painter and that the job lasted for about
8-9 days. He has totally denied the fact that Shri Mehboob painter

visited his house for painting job on 28-02-2002, from 1400 hrs to

1700 hrs. Shri Upadh*}ay has clarified that he was in Bhadrod
village in connection with some social function at his sister's place

from 26-02-2002 to 28-02-2002 and had returned only in the night
of 28-02-2002. He has denied knowledge about any meeting held

at Baliyadev Temple in Village Borwai, as he was away from the

vilage. He has produced an invitation card in this connection

hows that the ceremonies were
of Shri Arvind Someshwar

amesh Upadhyay at village

regarding a social function, which s
held on 28-02-2002 at the house

Pandya, brother in law of Shri R

Bhadrod. Shri Ramesh Upadhyay has also produced two
photographs of firm his presence at

Bhadrod.

the said function which con
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Shri  Sanjay Ishwarlal Panchal, - who had allegedly

participated In the aforesaid meeting on 28-02-2002, has stated
* that after passing SSC, he had joined a textile company at Surat
from 1994-2004 and thereafter, worked in M/s, Mech-Tech
engineering, Vadodara along with his brother till 2006. He has

further stated that when the riots erupted in Gujarat, he was at
Surat. According to'Shri Panchal, on 28-02-2002, his employer
Hasmukhbhai informed him that riots broke out at Pandarwada
-al;u Ianld as per TV news, a house was set on fire. Shri Sanjay
Panchal has further stated to have visited Pandarwada after about

1% month and found his house safe. He has stated to have stayed

at Pandarwada for about|a day and then returned to Surat. He has

denied knowledge as well as participation in the alleged meeting

at Baliyadev Temple at Borwai on 28-02-2002.

‘Shri Anilkumar Manubhai Modi, Sarpanch of Pandarwada

during 2002-20086, has stated that the news about the Godhra train

carnage was received by him on 27-02-2002 through TV media

and that there was a-call for Gujarat bandh on 28-02-2002. He has
pursuant to the bandh call on 28-02-2002, his

. provision store was closed and he was at home. He has further
incident at

stated that he had come to know about a rioting
Pandarwada bus stand on 28-02-2002 and had telephoned
dar (Exedutiue Magistrate), who informed him that he had
already reached the plaée of occurrence along with the police. He
has denied to have attended the alleged meeting either at Shankar
Master's house or at Baliyadev Temple, village Borwali, which was

dly attended by a large number of Barang Dal activists. He
rious persons named by Shri

further. stated that

Mamalat

allege

has admitted to have known the va
Mehboob Painter, but denied having attended any meeting with
Modi has further stated that one

da had died during the
a statement

them at Village Borwal. Shri Anil

‘shri Aiyubbhal Saiyed of Pandarwa

munal riots Eind that his wife Smt. Znh.rabibi mada
- ( ~when her

Modi, he was

com

iled. According to Shri Anil
year 2005, put to Tl parade

husband was K

interrogated by the local po
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and then arrested. He has further stated that he remained in the
jail for about 73 days and then granted bail by Gujarat High Court.
Shri Anil Modi has also stated that during the riots on 01-03-2002,
he had given shelter to (1) Nathubhai Ahmadbhai Sheikh, (2)
Saturbhai Imambhai Saiyed, (3) Javed Atur Saiyed, (4) Rasilaben
Yusufbhai Saiyed, (5) Aslama Yusufbhai Saiyed, (6) Shoaib
Yusufbhai, (7) Arbaz Yusufbh:—:iir' (8) Sairabanu Saturbhai Saiyed,
(9) Marjinabibi Saturbhai Saiyed and (10) Sahin Saturbhai Saiyed
in his own house and informed PSI| Shri- Rathod, who escorted

‘them to a safer place. Shri Anil Modi has produced a photo copy of
letter dated 02-03-2002 sent by Executive Magistrate, Khanpur to
District Magistrate, Godhra stating that the aforesaid ten persons
were taken charge of from the house of Shri Anil Modi, Sarpanch
without any injurles and shifted to Lunawada P.S. under police
protection. This fact was argued by his lawyer during the hearing
of his bail applicatioh in Gujarat 'High Court and the High Court in

turn got it verified from the |0, who confirmed the claim made by

Shri Anilf Modi. The High Court held that in view of the fact that the
name of Shri Anil Modi was mentioned by the complainant after a
ree years, the version of the complainant appeared to

period of th
nd as such %hri Anil Modi was ordered to be released

be doubtful a
on bail. The trial of this ::155 is still going on.

i Damor, a farmer by profession
-02-2002, in

ra carnage

Shri Somabhai Ro malbha

has stated that he was available at his house on 27
the village and that he came to know about the Godh

incident on 28—02v2002_and thereafter, the communal riots had
started. He has stated to have given shelter to 15 Muslims of
.village L ambha of Panchmahals District and thus saved their life.

He had denied knowledge oOr participation in the alleged meeting
that took place in village Borwai on 28-02-2002 evening, in which

5000-6000 Bajrang Dal activists had alleged participated.

Shri Prakashkumar Nanalal Upédhyay has stated that he

working as a bus driver in Surat Mu
had worked as a jeep and a

nicipal Curp_cratimn for the

was
|last three years and that earlier he
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tractor driver In Mangal Bharti Ins':citute, village Bahadurpur, Tal-
Sankheda, Distt. Vadndar:jl. He has stated that he had come to
know albout the Godhra incident from radio news on 27-02-2002
and that he was présen;c at his institute ‘in village Bahadurpur on
28-02-2002. and visited his village Borwai once in 2-3 months fnr‘
social functions, if any. He has daniéd knowledge as "ﬂ;FErH as
| participation in the all,eged_ meeting of 5}6 thousands Bajrang Dal
workers.in Ealiyadeu Temple at village Borwai on 28-02-2002.

Shri Jignesh Ramanlal Pandya, resident of village Bhagat na
Muvada, Tal-Khanpur (a HIV '+ patient) has stated that he was
working as a jeep driver of Mohmmad Vora at Godhra and used to

ply jeep for transportation of passengers in Godhra city. He has
further stated that on 27-02-2002, he was waiting for passengers

outside the ST depot at about 0700 hrs and that around 0900 hrs,

he came to know about the Godhra incident and thereafter, he

went back to his house with jeep, as curfew had been declared in

Godhra at about 1100 hrs. He has denied knowledge as well as
gad.meeting.uf 5.6 thousands Bajrang Dal
village Borwai on 28-02-2002. He
dhra was

participation in the alle
workers in Baliyadev Temple at
has further stated that he remained in his house, as GO

curfew bound for next 2-3 months and ‘as such he did not go out
for job. '

Shri Khemabhai Kalubhai Damor, a teacher of a primary
as stated that on 27-02-

school ﬁfl Motipura and a Govt. servant h
d came to know about

2002, he was present in his school an

Godhra carnage incident on his return to residence in the evening.

ted that there was no Muslim residing in his

He has further sta
rioting incident in his

village and as such there was no communal
village. He has denied knowledge as well as participation in the
alleged meeting of 5-6 thousands Bajarang Dal workers in

Baliyadev Temple at vil!agé Borwai on 28-02-2002 and stated that

he was present in'the schcﬁl on that.day.

Shﬁ Vaghabhai @ Vijaybhai Jamnabhai Damor, a teacher by
profession and a resident of village Limbadi Timba, Tal-Khanpur
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has stated that he had ahenﬁed the school at village Chani on 27
& 28-02-2002, which is situated at a distance of 2 kms. from his

village Li_mbadi Timba. He has denied to have visited village
Borwai on 28-02-2002 evening, which is situated at a distance of
‘about 3% kms from his village and one has to go by road via
.- Pandarwada. He Has denied knowledge as well as participation in

the alleged meeting of 5-6 thousands Bajarang Dal workers in
Baliyadev Temple at village Borwai on 28-02-2002.

Shri Amrutial Manilal Panchal, a Gram Sevak by profession
and residing at Pandarwada village has stated that on 27-02-2002,

he was present at village Bakor (his headquarters), which IS
situated at about 7 kms. away from village Pandarwada. According

to Shri Panchal, he returned to Pandarwada in the evening and
came to know about Gudhra' train carnage from TV news in the
night. He has further statdrd that on 28-02-2002, he went to Bakor
by cycle and remained there on duty from 1000 hrs to 1815 hrs.
While ‘going to Pandarwada in the evening, he came to know

about some rm’tmg in F’andarwada and as such returned to Bakor

and stayed at his cousin sister's (Smt. Leelaben) house in the
night. He has also stated that on 01-03-2002, he received stand-

by order and was asked not to leave his headquarters. He has

further stated that in wew of these orders he had remained at

sakor till 03-03-2002. He has admitted to have known all the ten
boob Rasui in the information given by
him, but dan"ied' knowledge as well as parttc:patlnn in the alleged
meeting of 5-6 thausands Bajrang Dal wurkers in Baliyadev

Temple at village Borwai on 28- 02-2002. He stayed at village
002 to 03-03- 2002. He has out rightly denied to

persons named by Shri Meh

Bakor from 28- 02-2
rwal on 28-02-2002, and. denied to have met Shri

He has also stated that Shri Mehboob Painter
was aggrieved of the fact that he (Shri Amrutial Panchal) had got

entrusted the job relating to the painting uf the house of one Shri

Ramanbhai Trivedi's uncle at Vadagam to anuther painter of

i -Amrutlal. Panchal has alsn stated that Shri
e would recover ten

have visited BO
Mehboob Rasul.

Pandarwada. Shr

Mehbocob Painter had thraatened him that h

234

___;_-‘




times the labour charge of Rs. 5000/- for the job i.e. RS. 50,000/

from him. Shri Amrutial panchal has stated that his younger

brother namely Shri ~Rajanibhai Panchal had been falsely
of Dulhanbibi by her son Mastubhai

Asharafbhai Sheikh and remained confined to jail for about three
years and acquitted only on 22-04-2010. Shri Amrutlal Panchal
has alleged that Shri Mehboob Rasul had regularly visited the
Session’s Court, Godhra|during the trial of his brother and took lot

of interest in Tl parade, as well as did pairvi of this case against

implicated in a murder case

His brother.

Shri Mehboob: Rasul, informer has stata;:i that he visited
‘Borwai on 28-02-2002, to complete the painting job in the house of
. Shri Rameshbhai Upadhyay, whéréas Shri Ramesh Upadhyay has
stated -that the péinting job- was done sometime in Ijecember.
2001 and that he was not available in village Borwai from 26-02-
2002 to 28-02-2002, having gone to ﬁillage Bhadrod to attend a
social function followed by a marriage at his sister's place. He has
produced an invitation card as well as the photographs of the said
function, which contradicts the version of Shri Mehboob Rasul.
Shri Shankar Master had also attended the said function at village

Bhadrod situated at a distance of 10 kms. from Borwai and as

such it was virtually impossible for him to attend a meeting at

n 28-02-2002. Shri Prakashkumar N. Upadhyay has

Borwai ©
ge Borwai on 28-02-2002,

stated that he was not available in villa
as he had taken up a driving job-at Vadodara and used to stay

there. Shri Sanjay |. Panchal has stated that he was at Surat on
»8-02-2002 and had visited Pandarwada after 1% month to check
the safety of his house. Shri Khemabhai K. Damor and Shri

Vijaybhali Damor-bmth teachers by profession have stated that they

attended their respective schools on 28-02-2002, and denied to
d village Borwai. They further denied knowledge about
med by Shri Mehboob Painter. Shri

d that he was driving a jeep belonging
reside there.

have visite
any such meeting as clai
Jignesh R. Pandya has state
to one Shri Muﬁmmﬁd Vora at Godhra and used to
He has also dehiéd to have visited village Borwai on 28-02-2002
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and further denied knowledge or participation in the alleged
meeting at Baliadev Temple at Borwai. Shri Somabhai R. Damor,

a farmer has claimed to have saved the lives of 15 Muslims by
giving them shelter in his house on 28-02-2002. He too has
pleaded ignorance about the alleged meeting at Baliadev Temple
at 'villlagé Borwai. Shri Anil M. Modi, formerly Sarpanch of

Pandarwada has claimed to have given protection to ten Muslims
ir_t his house and t!flen handed over them to police for protection.

His version is supported by a letter dated 02-03-2002 of Executive
Magistrate to District Magistrate, Godhra. This fact was got verified
by the Hon'ble Gujarat High Court, while hearing the bail petition
of Shri Anil Modi In annl

Amrut M. Panchal, a Gram Sevak was staying at village Bakor, his
headquarters, from 28-02-2002 to 03-03-2002 in the light of stand-

by mrders_given' by ‘his senior officers. He has also denied his visit

her case and found to be correct. Shri

‘or participation in the alleged meeting held on 28-02-2002 evening
.- at BaliyadeV Temple at villége Enrwai..He has also stated that Shri
Mehboob painter, bore. ill-will towards him for getting a painting
| contract awarded to another . painter of Pandarwada and

threatened Shri Amrut Panchal of recovery of ten times the value

of the contract and thus had-a motive to falsely implicate him in the
alleged meeting at Borwai. Shri Kalubhai Maliwad, who had
y addressed this meeting has denied to have attended any

allegecﬂ‘ . |
ting at Borwai, which was situated at a distance of 18-20

such mee |
rom his village Rehman. Shri Nasir Kalu Sheikh, a_nuther

has stated that Shri Mehboob Painter came to
but did

kms. f

informer | - .
Pandarwada and had told him about a meeting at Borwali,

not tell him the purpose, venue or anything about the participants.

This fact is contradicted by Shri Mehboob Rasul, who claims that
to Lunawada from Borwai village and thus had not

on 28-02-2002 evening and therefore, the
| ot arise.

he had gone

visited Pandarwada

question of his meeting with Shri Nasir K. Sheikh does n

inaccuréncies and contradictions In the

Mehboob Rasul. After the
it has been reasonably

"There: are many

information - furnished by Shl‘i-
.tion of all the aforesaid persons,

e el i
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established that no such meeting ever took place at Baliyadev

Temple at village Borwai and that Shri Mehboob Rasul had
cooked up a false story'with a view to settle score with some of

these persons known to him. He had an axe to grind against Shri
Amrutlal Panchal, who got a painting contract awarded to another

painter and had even threatened to recover an amount equivalent
to ten times the value of the said contract. In' view of the aforesaid

discussions, the inf::rri‘natiﬂn is devoid of any merit and is,

therefore, being discarded.

ROLE PLAYED BY THE ACCUSED PERSONS AND THEIR
EXPLANATION: | 4

A-1: Shri Narendra Mﬂdl Chlef Minister, GUJﬂl'at State.

‘It has been alleged in the cumplamt dated 08.06.2006 fi led
by Smt. Jakia Nastm that Shri Narendra Mndl the then and
~ present Chief Mlnister Gujarat (the constitutionally elected head of
the State and responsible for the fundamental rights, right to life
and property of all citizens, regardless of caste, community and
gender) was the architect of a criminal conspiracy to subvert
constitutional governance and the rule of law. It has also baen
alleged that hé played a direct as well as an indirect role in
prt:*.tec"clihg the 'Iacc:‘used of mass carnage and in abetting the

commission of the crime.

O Desﬁatgh of dead bbdies to Ahmedabad:

 The allegations as mentioned in the complaint dated 08-06-

2006 of Smt. Jakia Nasim are vague and general in nature. As
regards .the specific aileg;tion of the decision to take the dead
bodies of Godhra train victims to Ahmedabad, it has come in

evidence that Shri Narendra Modi attended the Assembly on 27-
02-2002, when Shii.Gordhan Zadafia, the then MoS (Home) made
a brief .Istataméht about the Gnr;ihlja ih'c:ident._ The Chief Minister
.also infnrméd the Assembly that a'propnsal' for an .ex-gratia
1payment of Rs. 2 lél_(h,s,' to each victim was under consideration of
the Govt. As it was a budget day, Chief Minister attended the
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Assembly proceedings and left. for Godhra, thereafter. At the
Godhra Collectorate, after holding discussions, a unanimous
decision was taken that tha_a dead bodies which had been identified

should be handed over to their relatives at Godhra itself and those

bodies whose legal heirs or guardians had not come, could be
sent to Sola Civil Hospital, A_hmedabad, since they (deceased)

were scheduled to travel to Ahmedabad by Sabarmati Express. It |
has further come .to light that the decision to send the bodies to

Sola Civil Hﬂspi{al was taken after taking into account that the
hospital was situated on the outskirts of Ahmedabad City and thus
m the crowded area for security reasons. It has also come
t ‘of 58 dead bodies 4 bodies, belonging to Dahod,

hmahal and Anand Districts, were handed over to
ification at Godhra itself. The
t under police escort 1o Sola
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-Ahmedab_ad, 2 of Kadi-Mehsana, 5 of Anand, 2 of Sabarkantha

and 1 of Rajkot. The, remaining 19 dead bodies remained
unidentified and were cremated together on 28-02-2002, by the

Hospital, District Administrative and Police Officials on the same

evening after retaining [their DNA samples in Gota cremation

grnund nearer to the hospital. The 12 dead bodies belonging to
Ramol and Khokhra were taken in vehicles and cremated at

Hatkeshwar cremation ground.

o lllegal Instructions at the 27-02-2002 meeting:

~ As regards the meeting held on the night of 27-02-2002, in
which allegedly illegal instructions were given by Chief Minister to

the administrative and police officials, it has come to light that an
emergency law & order review meeting to take stock of the
situation ‘was called by Chief Minister at his residence at about
2230 hrs after his visit to Godhra. It has come in evidence that the
meeting lasted for half. an hour or so and v::as attended by Smt.
Swarna Kanta Varma, th'e.t‘h'e_n_ acting Chief Secretary, Shri Ashok
Narayan, the then ACS (Hﬁmé), Shri K. Chakravarthi, the then

DGP. Shri P.C. Pande; the then CP. Ahmedabad City, Shri K.
Nityanandam, the then Secretary, Home Department, Dr. P.K.
Mishra, the then Principal Secretary to CM, Shri Prakash Shah,
o then Addl. Secretary, Law & Order and Shri Anil Mukim,

ne 'bf the Cabinet Ministers or Shri G.C.

Secretary- 10 CM. No
DG (Int.) was present. Since the presence

Raiger, the then Addl.
of Shri Sanjiv Bhatt the then DCI (Security) in the meeting on

27.02.2002, Is not establish.ed,_his'statemant cannot be relied

upon. Shri Narendra Modi has also denied the presence of Shri
evel meeting. His presence has been

present. Shri R.B. Sreekumar

Sanjiv Bhatt in the said high |

denied by others who were definitely
has claimed that Shri.K. Chakravarthi had spoken to him on 28-02-

2002, about the said meeting and had claimed that CM uttered

these words. However, Shri K. Chakravarthi, the then DGP, has

categorically denied any - such conversation with Shri R.B.

Sreekumar and as such. it becomes hearsay evidence, which can
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not be considered as evidence ftjf any action. Shri R.B.
Sreekumar, in his representation dated 03.08.2009 had
‘'mentioned the names of a different officer, who according to him,
had attended thlS meetlng Slgnrﬂcantly, name of Shri Sanjiv Bhatt
had not been indicated by him. This goes to support that Shri
Sanjiv Bhatt. was not plresent in the meeting. As regards the
deposition of Late Haren Pandya; formerly MoS, Revenue before

the Concerned Citizens Tribunal, in which he had claimed to have

attended the meeting called by Chief Minister on the night of 27-
02-2002, all the participants have denied the presence of any of

the Cabinet Ministers/MoS at the said meeting. Late Haren
Pandya was only a Minister of State for Revenue at that time. Shri
~ Narendra Modi has stated that it was essentially a Law & Order

‘situation review, meeting and none of his cabinet colleagues
~ attended it. Besides this, there is documentary evidence in the
“form of call detail records of Late Haren Pandya, which
conclusively prove that he was present at Ahmedabad till 22:52:07
hrs -::m'27_—02-—20_02 and _a‘é s_'uch' he "cc_:uld not have been present in
the meeting cmnvene;:l by Chiaf Minister around 2230 hrs or so. In
view of this the testimony of late Haren Pand"ya before the Tribunal
becomes highly unreliable. Also rélevént here is the strained
relationship between him and Shri Narendra Modi, a fact revealed

by late Pandy’s father late V1thhalbhal Pandya.

Shri Sanjiv Bhatt, the then DCI (Security), has claimed to
-have attended. the meeting, which is not established. Further,
None of the semor admmlstratwe or police officers has stated that

the CM uttered the following words: “that so far in cnmmugaf

riots police takes action on one to one basis and t_l;pat this wfﬂ_

not do now._ Aﬂaw ,ﬂrndus to gwe vent to their anger.’ Shrl

the then DCI (Securlty) had initially ¢laimed off the
6-11-2009, that the CM had

This fact was duly

Sanjiv Bhatt

record durlng his examlnatmn on 25/2
said meeting.

alhotra, Member, SIT in his Inquiry
he Hon'ble Supreme Court
ation in CR No. 67/02

uttered these words at the

incorporated by Shri AK. M

Report dated 12.05. 2010 submitted to 1

of l1iLi. However, durmg hIS further examin
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of Meghaninagar P.S. on 21&22-03-2011, he improved his version
and added that “This time the situation warranted that the

Muslims be tfaughtla lesson to ensure that such incidents do
not recur_ever aqg ain”. It was for the first time after a period of
seven years and nine months that Shri Sanjiv Bhatt claimed to
have attended the crucial meeting convened by the Chief Minister
on 27.02.2002. Shri Sanjiv Bhatt has explained that the then DGP

Shri K. Chakravarthi had instructed him to attend the meeting with
' |B's assessment of the situation. Shri K. Chakravarthi categorically
denied to have given any such instructions and has further stated
that Shri Sanjiv Bhatt was not present at the said meeting. Seven

other officers who attended the meeting have also categorically
stated that Shri Sanjiv Bhatt was not present in the said meeting.

However, Smt'.i swarnakanta Varma stated that she was unable to
recpl!er:._t.wheth.er Shri Sanjiv Bhatt was present or not. Besides

that Shri Sanjiv Bhatt has pleaded ignorance ‘about the fact as to

whether Chief Minister's alleged instructions were passed on by
the senior police officers to the subordinates and also as to

whether the same were complied with or not. Shri Sanjiv Bhatt is a

tainted witness and therefore, cannot be relied upon keeping in

view his back ground in t e police department as he was involved

of serious nature and departmental inquiries are

also in progress against him. It may be added here that even
ng, when Chief Minister visited Godhra on
dia at the Collectorate

pared and the victims

in criminal cases

before this meeti
»7 02.2002 evening, he addressed the me
‘ hat the culprits would not be s

_énd aéseﬁed t
Rs. 2 lakh each. The CM al

~would be paid of
public through m
28.02.2002, that: is '_within

so appealed 10 the

edia 1o maintain peace. Further more, 0N
less than 12 hours of the alleged

meeting that took place on _fhe night of 27.02.2002, the CM . has

stated on the floor of the ‘Assembly, where the Opposition was

also present, that “the State Govt. has ‘taken this heinous,
inhuman and organised violent act very seriously and is committed

,unishment to the culprits SO that such incident

to give exemplary p . .
Chief Minister repeated almost the

e racyr anywhere. 'The
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' Si
milar facts in hIS press conference held on 28.02.2002 aft
ernoon

at Circuit Ho

Sonsdertan o 38 ::2 le appeal- made to the public through

Gujarat will new..fe'r tnlarl'at- 002," Chief Minister reiterated that

punished for their h . -E. any‘suc'h incident and that guilty will be
einous crime. He also said that the culprits

would be a
w.?arded such exemplary punishment so that no on
e

- D G

show that at-least on five occasions, which are fully documented,

during 27.02.2002 & 28. 02 2002 Chief Minister addressed Media,

embly and General pubhc and ever

AsSS
e same, |.€.,

intention was one and th

FEEPDHSIb\E for
incide
ussion, the interpretat

nts did not recur €
jons M

Chief Minister by shri R.B.

o be ‘without any D

that such
ade on alleged |

aforesaid disc
given by the

instructibns
anjiv Bhatt, appear t

and Shri S
even if such allegations are behewed for the sake
=
mere statement of alleged words in the four walls of @ room doe
not constitute any offence.
o Presence of two Ministers at police control room:
Shri

It has been alleged that the CM took a decision to allow
inister

Ashok Bhatt, the then Health Mi
then Minister of Urban Development an
Ahmedabad City Pofice Control Room and Staté Control Ro

y where the genesis and
to punish the culprits

Sreekumar
asis. Further,

of argument,

ond Shri I.K. Jadeja, the
d Urban Housing 1o sit in

om

K. Chakravarthl the then DGP, has stated

respectively. Shri
Ashok Narayan, ACS (Home)

during. further mvestlgatlon that Shri
+ was decided by the Govt. that Shri I.K. Jadeja,

mfurmed hlm that
me information

the then Mmlster would be in his office to secure SO
uation in the State, as the State Control

s office. Shri Ashok Narayan had further
Shok Bhatt, another Minister, would sit in
Control Room. Shri Chakravarthi has

about the law & order sit

Room is situated in DGP
informed him that Late A

Ahmedabad City Police
further stated that he had his own reservations in this matter and
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the
.th refere he adweed the ACS (Heme) that it would be better, if
| ese Mmtsters get the information from the Control Room in the

Home Depertr'nen.t. However, Shri Ashok Nareyen informed him

that no such facility was eveileble with him in the Home
Department and, therefore, the two Ministers would come to the

respective Control Rooms. |

Accerdmg to Shrl Chekreverthl Shri |.K. Jadeja, the then
Minister came to his efflce in the forenoon of 28-02-2002 and sat

in his chamber for about 15—20 minutes. Shri Chakravarthi could

not attend to him, as he wes extremely busy with the telephone
calls being recewed by. hlrn from all over the State. As per his

recollection, he had eeked eemeene te shift the Minister to an
- empty champer in hIE office and this was done. He has also stated

that he was net aware as to what Shri Jadeja did while he was in
the DGP’ S office as he was extremely busy with his work on that
day as rletang was taking plece at many locations. Later, Shri
Chakravarthi came to know that Shrl Jadeja had left his office. Shri
Ghakraverth: hee categorically stated that his enquiries with the
staff of the State Control Room had revealed thet Shri Jadeja did

not interfere with the functioning of the Centrel Room in any

FT"IEI"'IT'IE:I'.

Shri P.C. Pande, the then. CP, Ahmedabad City, has stated

that it was incorrect to eey that Shri Aehek Bhatt, the then Health

Minister rernained stetlened et Shehlheug Centrel Room on 28-02-
2002, to guide the pehce feree in controlling the law & order

situation. He eeeeuﬂcelly asserted that Shri Bhatt did not visit CP’s
Room on 28-02-2002. He nas further stated that Shri
n Defence Minister arrived at
Fernandes reached CP's

office Control

George Ferna

Ahmedebad 0
-03- 2002 around 100

ment of Army,

ndes, the then Unio

n 28- 02-2002 night. Shri
Q0 or 1030 hrs end eeked Shri

to whieh the |atter eeud that

Pend
he would check up t

' who had been waliting for Shri



Circuit House, eiso came to CP’s office to meet Shri Fernandes
and entered the ControlRoom. Shri Pande has also stated that
Shri Fereendee elr'ld Shti Ashok Bhatt remained in the Control
Room for about ten minutes and then left CP’s office. According to
Shri Pande, during this |visit to the Control Room, some of the

persons were also present, and as such |
that Shri Ashok Bhatt had come 10
Pande has stated that Shri

hahibaug Police Control

press and media

somehow made 1o appear
ntrel Room. Finally, Shri

“monitor the Co
deputed to S

AshokK Bhatt wes never

‘Room te esmet the pehee
ot recall any

shok Nereyen he does N
y Chief Minister, whneh were conveyed by him

CcP, Ahmedabad City to the effect that Shri
d City

Aeeerdmg to Shn A

instructions given b

either 1o the DGP or

Aehek Bhatt and Shri . K. Jadeja wou
ug and Sta

Id sit in the Ahmedaba
te Control Room,

ban Development Minister has
ate that In case

in Gujarat St
order situation, the

in handling the

of any nat _
s depart™ he had

_ Ministers of vario
| S. Accordlng to his recelle1
ered hlmself
0 whmh shri: Go

| CI"ISI
volunte
situation, 1

had told him to remain present in the
n was received In the State Control

that in case any informatio
n was received

Room about any rioting incident and any informatio
seeking extra police force, then the same should be passed on to

the Hom

" DGer?e Depertment. Consequent to these instructions, he went
: P's office around 1100 hrs and stayed there for 2-3 hours

e has stated to have interacted with the DGP and informed lhirn

that If is hel '
o ;end _when his h.elp was required he could ask him. He has
t ied to have entered the State Police Control Room and has
) .

ated that there was no question of any interference. However

U A Y o | I I
Ahan Zadafia, the then MoS (Home) has denied to have
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any given any suggestion to Shri |.K. Jadeja. Shri Jadeja has

further stated to have visited the DGP's office on the next one or
two days also, but stayed there for few minutes only. He has also
stated that the DGP had not shared any info'rmatien with him and
therefore, he left Police Bhavan ih;a' fewhminutes on both these

occasions. -

-Lefe Ashok: .Bhett-'-hed earlier stated that he might have
visited Ahmedabad City Control Room for about 5-10 minutes on
28-02-2002. However, he has denied to have interfered with the

police work, as being a senior ministef he had to maintain his
dignity and stetus Again on .01-03- 2002 he admitted to have

visited the Shahtbeug Centrol Room for abeut 10 mmutes to meet
Shrl George Fernandee who had gene to CP’s office. The call

detall recerds ef mobile phone no. 9825039877 of Late Ashok
Bhett shew that he returned from Godhra to Ahmedabad on 28-

02-2002, at about 05:16:51 hrs. Thereafter, the call details do not
show his location till 15:50:43 hrs on 28-02-2002, when the

location was traced to Koba Circle, Gandhinagar. During this
period, it Is presumed that he was at Gandhinagar. His location on

28- 02-2002 at 16: 16 37 hrs to 17 47 22 hrs was shown as
which would

Shahibaug Kedar Tower, Ahmedabad City,

ove thet during this period he attended the CM'’s
House Annexe, Shahibaug,

the Iecatien was seen at

conclusively pr
press cenference at - Circuit

'Ahmedebad Clty Thereafter egeln
cle, Gandhinagar, whieh shows that he

17-59:22 hrs at Koba Cir
s would go to show

was returning to Gandhlnagar These call detail

t he did not v|3|t Shahlbaug Police Control Room on 28-02-

tha
2002.

anjiv Bhatt, the then DCI (Securlty) has stated that he
d a meeting at the CM’s residence on 28-02-2002

the DGP and ADGP (Int.). After the meeting,
cond floor of Police Bhevan
et the DGP on

ri Bhatt, when

Shri S
had aﬁende

rned to hiS chamber on the se
y thereafter went to me

Iding. According 1o Sh

he retu

at about 1 100 hrs and shortl

the first floor of the same bui
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he ente-red DGP’'s chamber he found that as instructed after the
conclusion of CM’'s meeting, two Cabinet Ministers of Gujarai
namely, Shri Ashok Bhatt and Shri |.K. Jadeja had already arrived

and were sitting on :a'sr::fs_n-set in DGP's chamber. He further stated
that Shri G.C. Raiger, the then Addl. DG (Int.) and Shri Maniram
the then ADG (Law & nrdef) were also present there. Shri Sanjiu:
Bhatt briefed DGP and after taking tea, he returned to his

chamber. Shortly thereafter, Shri Sanjiv Bhatt happened to go to
State Control Room on first floor to collect. some documents and
saw Shri |.K. Jadeja and his supporting staff sitting in the chamber
of Dy. SP, Control Room. Finding this a little odd, Shri Sanjiv Bhatt
went to DGP and informed him that it would be improper tc.permit
outsiders in the State Control Room and asked him whether the
Minister and his supporting st_éﬁ coﬂld-be shifted from tﬁe State

Control Room. DGP agreed with his decision and thereafter, Shri

Sanjiv Bhatt again went to Control Room and requested Shri LK.
‘Jadeja to accompany him as his presence in the Control Room

~would hamper the smooth functioning of the State Control Room
period, whereupon the latter got up and

during such a critical
i Jadeja,

rding to Shri Sanjiv Bhatt, he took Shr
P C. Thakur, the then IGP, which
make himself

followed him. Acco

Minister to the chamber of Shri
time and requested him to

was vacant at that,
ancefrequirement. Shri

act them for any. assist
t it. Shri Sanjiv Bhatt has also

hat Shri Jadeja |left the Police
lunch. Shri Sanjlv

hri Jadeja in the

comfortable and cont
S informed abou

Chék-révarthi wa
|learnt t

stated that subsequently hg
Bhavan sometime in the afternoon, &
apout the presence of S

equent days.

fter having

Bhatt was not aware

Police Bhavan on the su

Nissar Mnhammad Malik,

the Police Control Room,
rs 1o 02-03-2002 at

Dﬁfing further Inve tigation, Shri

the then PSI, Whﬂ-- was on duty at

Ahmedabad City from 28 |
shat Shri George Fern

0800 hrs, - ated that =7 K
Defence Minister and Shri Harnn pPathak, - .+ at 1005 hrs
> Control Room;

lice
| left at 1025 hr#—-

had come to Po
on 01-03-2002, and




wireless message-in this regard to be under his signatures. He has
denied knowledge about the visit of Late Ashok Bhattl the then
Health M:nlster to the Police Control Room either on 28-02-2002

or 01-03-2002. Shri V R F’atel -the then PSI on duty in the Police

Rucm has alsn dénled the visit of Late Ashok Bhatt, the

Control
y- Police Control Room

then ‘Health Minister to the Ahmedabad Cit
either on 28-02-2002 or.01 -03 2002. Shri Parbatslnh A. Dholetar,

the then PSI, Ahmédabad City Police Contml Room, who was on
I

duty on 28-02-2002 from 0800 hrs to 1200 hrs and 2000 hrs to

2400 hrs, has dﬁﬂl&d the_ visit of any Minister to the Police Control

| Rc.tc')mi

M. lebachla the then Pl who was on duty

5002 in State Police Control
the visit of any

Shri Maganbhal

frorm 0800 hrs to 2000 hrs on 01-03
Room, Police Bhavan, Gandhinagar; has denied

Minister in the Co.ntrcrl Rnnm

In .view of the afcresald pt:snt:on it is established that Shri

a did visit DGP's office, but did not go to the State

. K. JadEj
a vacant chamber. Shri

Control Room and he was made to s:t in
|.K. JadEJEl humself has conflrmed that he was sh|ﬁed to a vacant

chamber near DGP s chamber and that DGP did not share any

mformation.wuth him. Shri. K Chakravarthl the then DGP has

confirmed that Shri Jadeja did not interfere with their work.

Shri LK. Jade;a has taken the p&l'ea 3that'it is an established

t State that In casa of any natural calamities or a
the MII‘IIStEI"E of the various

andhng the crisis. Late Ashok

practice in Gujara
serious law & order situation,

departments extend their help in h
Bhatt had admltted earller that he might have visited Ahmedabad .

. City Police Control Roam on 28- 02-2002 for a few minutes, but the
call detail records of his official mobile phone show his location at

Shahibaug Kedar Tower between 16: 16:37 and 17:47:22 on 28-

02-2002h,{yvhen he. attended CM's press conference, which would

conclusively prove that he dld not visit the. Police Control Room on

28-0.. -0« Jorasover, the officials c:f Ahmedabad City Police
Control' Room have den:ad that Late Ashuk Bhatt ever visited the
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said Control Room either on 28-02-2002 or 01-03-2002. It is,
therefore, established that Shri |.K. Jadeja did visit DGP’s offce,
b'uthdid-, not enter the S a‘.te Control Room or interfere with the
working of the police and the DGP also did not share any

information with him. Further, it could not be established that Late
Ashok Bhatt visited Ahmedabad City Police Control Room either
on 28-02- 2002 or 01 03-2{]02 As per his own admission., he might

have vieitad the Cnntml Room for 2 few minutes on 28022002
‘and/or - 01- 03 2002 Significantly, -Shri .K.. Jadeja remained at
'+State F’Ullce headquarters for 2/3 hours as per his own admission

but did not interfere in the police functioning. Late Ashok Bhatt's
presence in the City Police heaquariers on the relevant day, if
any, Was very negli;jible arid can not be tei'rned of any material
value.. | i | |

Shri Narendra Modi has totally denied that such a decision

by him.. He has denled any personal knowledge about
Control Rooms. It

was taken
the visit of these two Mlnlsters to.the respective

may thus be seen that both the Mlnlsters did visit the respective
IS NO evndence to prove that they

ed. with the law & order situation. Nor |s there any evidence

cate that - they wsﬁed the two control rooms at the direct

of Chief Mlntster Since there is nothing to prove that
y direction in maintenance of

Control Rooms, but there

instance ©
these Ministers interfered or gave an bsence 0f~
w and order, No offence is made ou Further in the a

dncumentary! oral ewdence of any directions by thase two
Ministers to police officials, it can not be said at this stage that they

conspired in the perpetratmn af riots or took any action for

controlling the riots.

la

o lllegal Verbal Instructions:

As regards the alieg'ati'un léveHEd by Shri Sreekumar, that
s illegal verbal instructions were. given by CM and that he
in this regard Shri O.P. Mathur, the then

e reglster was totally blank on 18-
the same

numerou

had maintained a reg1ster
\~P rAAdmn.), has stated that th

U4 wihen he had certified tha number c:f pagas in .
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and that Shri Sreekurnar had net dleclesed the purpose of
maintaining such a regleter Accerdlng te Shri Mathur, the register
did not centaln the “secret“ stemp and also did not have any tltle

as well as the circular stamp of the office of the Addl. DG, CID

(Int.). Accerdlng to Shrl Mathur, Shri. Sreekumar hed recerded the
first entry as on 16 04- 2002 the second and third entries on 17-
04-2002; and the fourth entry on 18-04-2_002. which goes to.show:

that Shri'Sreekumer had not only antedated these entries, but also

affixed the etempe subsequently. Shri O.P. Mathur has challenged
another entry reeerded by Shrl Sreekumar that call details of the

mobile phone of Late Haren Pendya were hended over to Shri
P.K. Mishra, the then Secretary to CM threugh him and demed to
have handed over any such call detalls to Dr. P.K. Mishra in his
During enquiries, other senior officers, namely, Shri P.K.

Shri G. Subba Rao, the then Chief Secretary, Shri Ashok
the then

office.

Mishra,,
Narayan, the then 'ACS (Home) and Shri K. Chakravarthi,

DGP heve challenged the .contents of the said register on the

greund that the same heq:l been unauthorisedly maintained by Shri
which he wee not officially required to maintain.
r. hed he: taken the permlsmen of the Home

Sreekumar,

Moreover, neithe
Department to marntem such a register nor the same was put up

by hlm to any ef the senior officers for perusal. It is, therefore,
o easenable te say that Shri Sreekumar made the entries

rwards at hlS ewn sweet wnl wnh some ulterior motive.
thls reg:ster saw light of the day for the first

when Shri Sreekumar was demed premotlen Shri Narendra

al
Chief Minister dlSG|ElI[‘I‘Ied knowledge about such a person
i Sreekumar and stated that he

afte
According to them,

time,

Medl
by Shri

dlary!regleter maintained

came to know about it from the medle reperte after a long time.

th:e duary was not a Govt. record and as
upon the authenticity or
d the conduct

According to Shri Medl
he did not went te cernment

f the same. All the efereemd facts an
s of the entries made

such

otherwise ©

rious doubts abeUt the genulnenes

se
Create and, therefore it cannot be

by Shrl Sreekumar |n the seld regleter
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5 relled u.pon.“The allegation that illegal verbal instructions were
issued by Shrt Naren’dra Modi .i's', therefore, not established

O Delay in regui'sitioning the Army:

it has come to lrght that the Army headquarters had been

alerted by Shri Ashok Narayan the then ACS (Home) on 27-02-
2002 itself. However, his enqulry with the local Army authority had

revealed that no force was available in Gujarat as the same had

been dep|oyed in the border. It is establlshed that on 28-02-2002,

(events in the aftermath of the gruesome Godhra episode of 27-

02-2002), VIoIent |nC|dents Were

revnew of the SItuatlon a
The meeting was attended by

the DGP and Addl. DG (Int.). By 1430
quest to the Union Home

was made on
Chief Minister, MoS (Home),

Secretary (Home
Va aVallabIe for mternal securl

' Minister pu
e decision of the State G

Centre This deCISlon t

ievel .decision at the _
Ken at highest level N

and deploy in Gujar
he Centre on the request

at was |mmed|ately ta
of Gujarat Govt.

ed additlonal logisti
tive Magistrates,
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| vehlcles Llalson ofﬁcer mobile phones gundes and maps and the
" same were promptly made available to them. The deployment of

Yy commenced by 1100 hrs after a high level meetlng with
g with Senior

- Arm
Chief Minister and the Union Defence Mlnlster alon

officials of the Army - and the State Administration. The Army was

in the affected aareas of Ahmedabad City i.e. Paldi,
Bapunagar, Rakhial, Gomtlpur

d Dan’i' Limda. It may
ployed on 01-03-

deployed
Juhapura, \/ejalpur, Shahpur,

Meghaninagar, Dariapur, Kalupur, Naroda an
thus be seen that 9 columns of Army were de

2002. Later on, 2 columns of the Army were moved to Vadodara
| ched to Godhra on

1100 hrs. It may be mentlon .
other parts of the Gujarat was grave, cities |i

ltlally unaﬁeoted However, as incidents of vi

Surat were In
olumns were

orted from Bhavnagar and Surat, Army C
-2002 at 1100 hrs and to Bhavnagar on

In all 26 Army columns had been

were rep
moved 1o Surat.on 03-03

03-03-2002 at 2235 hrs.

deployed at the peak of riots in the State.

In addition, the Govt. of India had approved the deploy
of CPMFs and therefore, 6 CoOys of CISF 11 Coys of BSF, 5 Coys

Border Wing Home- guards and 4 Coys of RAF were deployed in

the State Dby 03-03- 2002." The State Govt.  had also made a
28- 02-2002 to- - the neighbouring States of

request OnN
n and Madhya Pradesh to spare the

Maharasthra, Rajastha

Services of their Armed Reserve Police Companles However, only

Maharasthra responded by sendlng 2 Coys of SRP whereas the
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o Objectionable statements by the CM to Zee TV & Times of

India:

‘A book entitled “Rights and Wrongs” published by Editors
Guild Fact Finding Mission Report by Aakar Patel, Dileep

Padgannkar and B.G. Verghese containing excerpts from the Zee
TV interview conducted by its correspondent Shri Sudhir

Chaudhary. with - Shri Narendra Modi, Chief Minister at
-+ Gandhinagar on 0_1'-03-2002, has come to SIT's notice. During the
interview, when -questioned about the Chamanpura  (Gulberg
Society)massacre in which the former Congress MP, Ehesan Jafri
was killed along with at least 20 others, the CM referred to reports

that Jafri had first fired at the violent mob, which provoked mob

and it thereafter, stormed the Housing Society and set it on fire. It
has been mentioned in the said book that ‘according to Zee TV

correspondent, Shri Na;-ehn_:ira Modi referred to Jafri's firing as
“action” and the _massacre that followed as “reaction”. His exact

quote was: “Kriya pratikriya Ki chain chal rahi hai. Hum chahte hain

ki na kriya ho aur na pratikkriya". When the Zee TV correspondent

Narendra Modi about the widespread violence In

asked Shri
the latter's reply is quoted below:

Gujarat post Godhra

hua, jahan par chalees (40)
zinda jala diya, IS main desh
main aur videsh main sadma pahuchna swabhavik tha.

s e , i
Godhra ke is ilake ke logon Ki c._r'fmrnaf tendencies ra
hain. In logon ne pahele mahila teachers ka khoon

Lkr'ya* Aur ab yeh jaghanya apraadh kiya hai jiski

pratikria ho rahi har”.

Regarding the press statement about po -
's law, Shri Narendra Modi stated that he had N

. Nevf:tr;rview to the ‘Times of India’. According to shri Modi,
the truth 1S that nobody. met him. He .further stétedT:;aﬂtry:h;
falsehood of his so-called 'justificatinn "Actmnl- Reaction o ad
from this fact. According to Shri Modi, the:a State:: ovt. >
denial, but the same was belatedly oublished In @ rem .
He also stated that it had been his
plied to DY

“Godhra main jo parson
mahilaon aur bacchon Ko

st -Godhra riots by

given any

evident

issued a

corner of the newspaper.
considered opinion that violence could not be re
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violence and therefore, he had appealed for peace. As per Shri

Modi's version, he had not and would never justify any action or
reaction by a mob against innocents. He has denied all allegations

in this regard.

During investigation, a requre:tlen was sent to the Zee TV to
' make: available a copy. of the CD of television mtew:ew of
Shri Narendra Modi, Chief Minister, Gujarat conducted by their
correspondent Shri Sudhir Chaudhary on 01-03-2002. Despite two
reminders and a-notice u/s 91 Cr.P.C. sent to them, the CD has

not been made available.

Shrl Sudhlr Cheudhery has stated that he attended a press

conference held by Shri Narendra MDdI on 01-03-2002, at a Circuit

House at the outskirts of Gandhinagar. He has further stated that

Shri Nerendre Modi was known to him and that he had interviewed
him earlier several times in Delhi. Shri Sudhir Chaudhary has

further stated to have requested Shri Narendra Modi for a short
nce and to which the latter agreed and
r about 10 minutes. After going

interview  after the confe
as such he was interviewed fo

through the Editor's Guild Fact Findin
2002, Shri Chaudhary has stated that the same Were only a few

the said 1nterwew

fore him. Ae per his recollection,
ura massacre

g Mission report dated 03-05-

and that the original CD of the

excerpts from
he had

said interview ‘was not be
Narendra Modi ebeut the Chamanp

in- which former Congress MP Late
killed  with many others to which Chief
het the mob had reacted on account

e Aheeen Jafri. Ex-MP. After refreshing
s Guild report, Shri sudhir Chaudhary
ster was of the view that he neither
>n. He has further stated 1O have

about. the wide spread violence post
bove In Remen in

_.queetiened Shrq
(Gulberg Society Caee)

Ahesan Jafri had been
Minister said to. have rephed
of prwete firing done by Lat

his memory from the Edlter
that Chief Mlnl

queetnened Chief Minister
Godhra, Chief Mlnleter state
Editor's Guild Report.

d as .rep_reduced a
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. Shri Sudhir Clhaudhary has 'shown his inability to elaborate
€ same as he has not been able to recollect the exact sequence

of events after a span ‘nf 9 years and moreover, the CD was not
before him.

| -Shri Narendra Modi was questioned about the af::résaid
Interview giyen to Zee TV on 01-03-2002. He stated that those
who have read the history of Gujarat would definitely be aware

that communal violence in Gujarat has a long history and the State
had witnessed serious incidents of such communal violence. As
regards the Zee TV interview of 01-03-2002 is concerned, Shri
Modi told SIT that after a period of eight years, he did not recollect
the exact words, but he had afways appealed only and only for
peace. He further stated that he had.tried to appeal to the people

to shun violence in straight and simple language. He also stated

that if his words cited in this question are considered in the correct
perspective, it would be evident that there is a very earnest appeal

for people refraining from any kind of violence. He had denied all

the allegations against him in this regard.

‘No doubt ghastly violent attacks had taken place on

Muslims at Gulberg Society, Naroda Patiya and elsewhere, yet the

so called utterances by Chief Ministef Narendra Modi are not

sufficient to make out a case against him..

| o ; -[jel'a;{ in vi'si.tigg areas in which Muslims had been attacked:

‘With a view to probe this allegation, the movements of Chief
till 05.03.2002 were ascertained. It has

02-2002. Chief Minister held a meeting
e Assembly. At 0830 hrs, Chief Minister

Minister from 28.02.2002
come to Iight-that' on 28
concernihg business in th
attEndEd the Assembly session, In which ar

those killed in Godhra mishap. The Chief Mini

Inquiry into the incident under Commission
nquiry ordered -on 27-02-2002, the

eference was made to
ster announced a

Judicial of Inquiries Act

instead of the High Level |
previous day. The house w
Minister held.a meeﬁng in the

as thereafter adjourned. The Chief
Assembly Secretariat with the senior
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~ officers of the Home Department about the prevailing Law & Order
situation in the State. As per the minutes of the Cabinet meeting

for 28-02-2002 issued by Chief Minister and countersigned by
Smt. S.K. Varma, the then Aetlng Chief Secretary, several agenda

items to be taken up in the ongoing Assembly session had
supposedly been drecueeed Though the discussions relating to

the requisitioning of Army te control the law & order situation was
not on the Agenda, yet the issue was Informally discussed in the

said meeting. Subsequently, Chief Minister called for a Law &
Order meeting at his residence at 1300 hrs, in which the Law &

Order. s:tuatren and force deployment was reviewed. It was

decided lo request the ne:ghbeurlng States for additional force and

the matter relat:ng to the requisitioning of the Army was also

discussed. The Chief Minister made an oral request to Shri L.K.
Advani, the then ‘Union Home Minister for deployment of Army in
the State. As decided in the meeting, a fax message was sent to
the Secretary Ministry of Defence at 1430 hrs seeking deployment
of Army in the State. In this meetmg,_ the matter relating to the
iIssuance of an appeal by CM was also discussed. The Chief

Minister gave instructions for the safe escort of the Haj Pilgrims
returning to the State to avoid any untoward incident. A fax
message in this regard was sent _te Addl. DG (Int.) with information

to the DGP by Section Officer (Spl.), Home Department, Govt. of
Gujarat. CM eleng with his Cabinet colleagues and the officials of
the Home Depertment reached Ctrcurt House Annexe, Shahibaug,
Ahmedabad City around 1600 hrs on 28.02. 2002, and a meeting
was held with the officers of the Heme Department. Subsequently,

Chief Minister held a press conference at Circuit House Annexe,

Shahibaug, Ahmedabad City between 1630 hrs to 1745 hrs. In this
press conference, CM announced that a decision had been taken

by the State Govt. to call for Army. At about 1800 hrs, Chief

Minister's appeal to public for keeping peece and to maintain Law

& Order was recorded by the Deer-Dershen at Circuit House

e, Shahibaug, Ahmedebed Clty and the same was televised

Annex
news bulletin The Chief Minister

at 1855 hrs before the regional
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2230 hrs in the presence of the concerned officers, in which the
. prevellrng_ Law, & Order situation was reviewed and security
‘arrangements (bandobast) were discussed.

On 01-03-2002, Chief Minister met Shri George Fernandes.
the then Union Defence Minister at 'abou_t 0830 hrs at his
' residenCe in the 'presencej of Govt.. Officials and Army Officers as
per- the video CD pr‘ebéred by the Govt. of Gujarat. As per the
press release issuecl by the Gojarat Information Bureau on d1-03-
2002, Shri Gordhan Zadafia, the then' MoS (Home), Shri G. Subba
Rao, the then Chief Secretary, Shri Ashok Narayan, the then ACS
(Home) and other senior police ‘ofﬁcers mcludlng the DGP, Shl‘l K.

Nltyanandam the then 8ecretary (Home) and senior Army and Air-
force officers attended this meetlng N thls meetmg, CM requested

for deployment. of more Para Mllltary Forces (PMFs) and BSF, to
which Shri George Fernandes had agreed. CM also apprised the

Defence Mlnlster about the allotment of 5 Coys of PMFs to the




gave directions to the Hospitals in the'State to make aveilable
uninterrupted medical services to the affected persons and other

Citizens. CM held a meeting on '01.0_3.2002' at 1300 hrs. Another
Law & Qrder review meeting was held by . CM at 1500 hrs at his

residence, in which Law & Order situation was reviewed. At 1630

hrs, CM held a press .conference at Circuit House Annexe,

Shahibaug, Ahmedabad City. In this press conference, CM
informed the press that 13 columns of Army had been deployed to

assist the State Civil Administration and that shoot at sight orders
to maintain Law & -Order situation he'd been issued. CM also

briefed the press about his meeting with the Union Defence
Minister and also about the deployment of Army in the Gujarat

State. He also gave the details of various riot incidents and also
about the deployment of CPMFs in the State. CM also informed

the press about the requ sitioning of the additional security forces

from the neighbeunng Stiates and appealed to the media to keep

restraint. CM held another Law 2 Order review meeting at 2030

hrs at his residence

On 02-03-2002, Chuef Minister . held another meeting with

Shri George Fernandes, the then Union Defence Minister at 0830
During 0930 hrs to 1230 hrs, CM met the H.E.

hrs at his reendence
ituation

the Geuerner of Gujarat and apprised him of the latest si
and the. security errangements and ‘bandobast made by the

He also held discussions with Commssmn
prevailing situation. He further discussed

amps. started by the various NGOs.

er of
adminietretlen

Information regarding the

the packages for the relief C
CM also discussed the ceeh doles end the other help to be given

to the riot victims. The Chlef Minister also gave instructions that

SSC/HSC board examination be held as sbheduled in peaceful
atmosphere and also to ensure the safely of students. Two Law &

Order review meetmgs were -held by Chief Minister at his
residence at 1300.hrs and 1500 hrs respectively. CM also held a

meeting of the -e{‘ﬁciele of the Home Department at 1600 hrs at
Circuit Honse 2 nexe, Shahibaug, Ahmedabad City. CM held a

press coniciwowe at 1630 hrs in Circuit House Annexe,

257



Shahrbaug Ahmedabad City, durlng Wthh a detailed press
release was issued by the Govt of Gujarat. CM held all party meet

at 1800 hrs, in which the Congress Ieaders did not partncnpate
Another Law & Order review meetlng was held by Chlef Minister at

his reS|denoe at 2030 hrs.

like Delhi Darwaja, Id-gah area and then went to Civil Hospital to'
see the riot victims. At 1215 hrs CM accompanied the  Union
Home Minister to Godhra by hellcopter and reached Godhra at

1300 hrs. At Godhra, the Un_lon‘ Home Minister visited Godhra
Railway Statipn and tnspected'tne_scen'e of occurrence. Later, he
visited Civil_HiOspitaI, _Go'dhra and met victims of the train incident.
Shri Advani left Godhra at 1345 hrs by helicopter and reached
" Ahmedabad at 1430 hrs. Shri L.K. Advani held a Law & Order
review meeting with the officials of Home Department as well as

the police department at 1600 hrs, wh|ch was attended by Chlef

MoS (H'ome) Chief Secretary, ACS (Home), DGP and

Minister,
partment. The

other top offlcers of Home, Pohce and Revenue de

Union Home Mmlster asked the State Govt to trace .the culprits

responsuble for. Godhra mcndent and get them punished, 10 take

measures to restore peace, 10 prevent violence and to take strict

action agalnst those who mdulged in violence. Shri Advani

eviewed the measures taken by the Stat
is|meeting Chief Minister gave directions to

e Govt. to restore Law &
r

at 1700 hrs a

Order review meetlng at h|S residence at about '2030 hrs.



" Ah
medabad City. Between 1030 hrs and 1300 h
rs,

& Order rev
:
ew meeting and also held discussion
S

ice and the
Judicial LA depenment for

CM held a Law
with the officials

the appeintment of

discussi The Chief Mi
s and

lnqulry C‘Jmmlse:gn

local bodies’

persons, NGO re
oo lief cempe eempeneetlens for destruction of the
ope s during riots w:th the concerned officers. The Chief
. iste |
_relee held discussions with regard to the establishment Irﬂf
O

Ll['t e } S I| dVE i the the LInion | m m r T ‘
F her r AN mi, hen Ho e Ministe ca e to

Bhavnagar directly on 04-03- 2002. In view of this Chief Minister

ent to the airport at 1300 hrs and then left for Bhavnagar by air at
1330 hrs. The Chief Minister reached Bhavnagar at 1410 hrs and

met Shri L.K. Advani at 1420 hrs. At Bhavnagar, they had a round
ffected areas Ranika, Ghegha Darwaja, and S.T. Station

Road areas. They also visited Akwada Madarsa, where 400-500

udents could be saved on account. of a timely action by

Muslim st
aview meeting and also met the

the police, held law & order T
nt. organisations including minority

aders. The Union Home Minister and

t 1600 hrs and reached there at
others visited

representatives of differe
delegattene and political le
Chief Minister left for Rejket a

1630 hrs. At Rajkot, CM, Union Home Mimster and

Gondal Road, Lodhawad chowk, parevadi Chowk and Lati plot

areas. It may be mentioned here that during the earlier riots In

Gujarat, the Kutch and Saurasthra region were peaceful, but in the

e traces of riots were noticed in these areas, as a

other leaders visited these areas SO that
areas. A Law & Order

| Iyeer 2002 som

result of which CM and

the riots did not further spread in these
h the police officers at Rajkot. At

eeting was also held wit
M and

Bhavnagar and Rajkot, high
CM directed 10 launch combin

r lethal weapons

Ievel meetings were held by C
g operations

other leaders, m whigch
ocial elements 1O recove

to track down the antis
Rajkot at 1800 hrs a

aﬂd mcpleewes CM left nd reached his
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residenpe at Gandhinag,lar at 1915 hrs. At 2030 hrs, CM held a
meeting with the Ministers of his Government. CM had also

Instructed on 04-03-2002, that “SHANTI- KOOCH" should be Held

in villages and as such a wireless message to this effect sent by

- ACS . (Home) to all DMs, CsP, SsP etc on the same day.

On 05-03-2002, CM hE;ld a Law & Order review meeting at
. his residence. The Chief Minister also addressed a high level

meeting attended by Chief Secretary, Revenue Secretary, Health
Secretary, Secretary (R & B) and Health Commissioner and gave

spécific instructions to visit the 18 relief camps in different areas.
He also instructed the Collector & District Mggistrate, Ahmedabad

to make arrangements for the distribution of food and essential

commodities with' the help of commercial organisations. At 1430

hrs, CM left for Ahmedabad and held a meeting with prominent

citizens at GUJarat Chamber of Cc:-mmerce Ahmedabad. The Chief
Minister made an appeal to the trade and industry, heads of
| religious org'anlsatlons and :ntel!eqtuals to help revive and restore
economic activities, ‘which evoked encouragin